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گزارش یک

سامانه دفاعی اسرائیل پس از حملات ایران و حزب الله، ناکارآمدی خودش را پیش ازپیش نشان داد
سازندگی بررسی می کند: چرا آمریکا با ارسال پدافند هوایی تاد به کمک ارتش اسرائیل آمد؟ 

آیا ایالات متحده به دنبال افزایش تنش هاست؟

فرشاد گلزاری
گروه بین الملل

روزهای سخت وزیر
سیدعباس عراقچی در سفر به عمان از توقف 
مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا خبر داد. 
همزمان جوزف بورل از احتمال تحریم ایران 

توسط اروپا سخن گفت و اتحادیه اروپا نیز با تحریم 
شرکت های ایران ایر، ماهان و ساها، آسمان اروپا را

به روی مهم ترین هواپیماهای ایرانی بست

اجتماعی رفاه  محققان 
نوبل اقتصادی به اقتصاددانان نام آشنا رسید

2
ایران

بالا بردن قدرت خرید مردم  
روایت پزشکیان از دیدار با رهبری

ایــن روزها وزارت خارجه و در رأس آن ســیدعباس عراقچی 
مشــغله زیادی دارد و وزیر خارجه کشــورمان درحال رایزنی  
و ملاقــات چهره به چهره با مقامات منطقه ای اســت تا بتواند 
به صراحت پیام تهران را در شــرایط کنونــی خاورمیانه به آنها 
منتقل کند. عراقچی از حدود دو هفته پیش سفر به کشورهای 
منطقه را در دســتور کار خود قرار داد و ابتدا به لبنان و ســوریه 
سفر کرد. سپس اواخر هفته گذشته به عربستان رفت و علاوه 
بر همتای سعودی خود با محمدبن سلمان، ولیعهد این کشور 
دیدار و گفت وگو ســپس به قطر ســفر کرد. رئیس دســتگاه 
دیپلماســی کشورمان اوایل هفته جاری هم به عراق سفر کرد و 
بعد به عمان رفت که این ســفر را باید ششمین سفر منطقه ای 
وی دانســت. عراقچی صبح دوشــنبه وارد مســقط شد و با 
سید بدر البوســعیدی، وزیر خارجه عمان دیدار و رایزنی کرد. 
طرفین در این دیدار با ابراز خرســندی از اســتحکام و پایداری 
روابط دیرینه و دوســتانه دو ملت بر عزم دو کشور برای تقویت 
و توسعه مناسبات در همه حوزه ها تاکید کردند. وزرای خارجه 
ایران و عمان با بررســی آخرین تحولات منطقه به ویژه شرایط 
خطرناک ناشــی از جنایت ها و تجاوزهای اســرائیل در غزه و 
لبنان بر ضرورت اقدام عاجل بین المللی برای توقف نسل کشی 
و تجــاوز نظامی اســرائیل تاکید کردنــد. دو وزیر همچنین بر 
تشدید تماس ها با دیگر طرف های منطقه ای و بین المللی جهت 
حفاظت از ثبات و امنیت منطقه و جلوگیری از گسترش ناامنی 
و جنگ توافق کردند. اسماعیل بقایی، سخنگوی وزارت امور 
خارجه جمهوری اسلامی ایران نیــز در باره رایزنی عراقچی و 
البوسعیدی نوشــت، »طرفین بحث وگفت گوی بسیار مفیدی 
در مورد موضوعات مورد علاقه یا نگرانی مشــترک داشتند«. 
وی همچنین خبر داد: »طرفین در مورد وضعیت هشــدارآمیز 
منطقه تبادل نظر کردند و خواســتار توقف فوری نسل کشــی و 
تجاوزات رژیم اســرائیل در غزه و لبنان شــدند. آنها همچنین 
ضرورت تلاش بیشــتر برای بســیج کمک های بشردوســتانه 
بین المللی بــه آوارگان را مورد تاکید قــرار دادند«. به گزارش 
ایسنا، وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران در ادامه دیدارهای 
خود با مقام های عمانی با ســلطان بن محمــد النعمانی، وزیر 
دیوان سلطانی این کشور دیدار و گفت وگو کرد. وزارت خارجه 
کشورمان نیز اعلام کرد، عراقچی و النعمانی در این دیدار ضمن 
بررسی آخرین تحولات در غزه و لبنان، شرایط حاکم بر منطقه 
را خطرناک توصیــف کرده و بر ضرورت افزایش تلاش ها برای 
جلوگیری از تحمیل جنــگ و بی ثباتی بر منطقه تاکید کردند. 
در جریــان این گفت وگو همچنین ضــرورت افزایش رایزنی ها 
بین کشــورهای منطقه جهت پیشــگیری از تشــدید ناامنی و 
حفظ صلح در غرب آســیا و نیز ارســال کمک های ضروری 
به آوارگان مورد تاکید طرفین قرار گرفت. در این راســتا، وزیر 
خارجه کشورمان در عمان خبر مهمی را اعلام کرد که نشان از 
توقف روند مسقط دارد. عراقچی اظهار کرد که عمان همیشه 
در حل مشکلات منطقه، کمک بزرگی کرده و در رابطه با ایران 
و آمریکا همواره ســعی داشــته برای انتقال پیام یا ایجاد زمینه 
برای مذاکرات، نقش مثبتی را ایفا کند و این نقش آفرینی از قبل 
وجود داشته و در دولت گذشته نیز این موضوع پیگیری می شد 
که به »روند مســقط« معروف اســت و به صورت غیرمستقیم 
بین ایران و آمریکا تماس هایی از طریق عمان برقرار شــد. وی 
تاکید کرد: درحال حاضر روند مســقط به دلیل شرایط خاص 
منطقه متوقف اســت و هم اکنون زمینه ای برای این گفت وگوها 
نمی بینیم تا زمانی که بتوانیم بحران جاری را پشت سر بگذاریم 
و آن زمان تصمیم خواهیم گرفت که آیا وارد کار مجدد شویم یا 
نشویم، یا روند این گفت وگوها چگونه باشد. عراقچی همچنین 
درخصوص تبادل پیام میان تهران و واشنگتن در این سفر گفت: 
»در جریان این ســفر ما در این رابطه تماسی نداشته ایم و پیامی 
به کشــورهای دیگر داده نشده اســت اما در همه مشورت ها و 
رایزنی هایی که در منطقه و کشــورهای دیگر داشــتیم، مواضع 
جمهوری اسلامی ایران را با قوت بیان کردیم و خواستیم که این 

مواضع به اطلاع همه طرف ها برسد«.
   ادامه در صفحه 3
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توسعه

بعــد از عملیات وعده صادق 2 گفت وگو های فشــرده میان آمریکا و 
اســرائیل صورت گرفت که پاسخ اســرائیل به ایران چگونه باشد. در 
مرحلــه اول آمریکا تلاش کرد تا اســرائیل را از حمله به تاسیســات 
هســته ای ایران منصرف نماید سپس بر عدم حمله به تاسیسات نفتی 
متمرکز شــد. نهایتاً گفت وگوها چنین پیش رفت که حملات اسرائیل طوری نباشــد که جمهوری اسلامی به پاسخ تند 
مبادرت ورزد. این طور که گفته می شود، آمریکا این گفت وگوها را در قالب یک بسته کمکی مالی و تسلیحاتی به اسرائیل 
مطرح می کند که استقرار سامانه پدافند هوایی تاد از سوی آمریکا در اسرائیل در راستای همین گفت وگوها می تواند قلمداد 
شــود. این بدان معناست که ایالات متحده نمی خواهد تا زمان برگزاری انتخابات ریاست جمهوری، درگیری گسترده در 
خاورمیانه به وجود بیاید؛ چراکه واشنگتن معتقد است که اگر اسرائیل مناطق حساس ایران را مورد هدف قرار دهد، تهران 

به این موضوع پاسخ خواهد داد. 
   ادامه در صفحه 3

عبدالرضا فرجی راد
دیپلمات پیشین و استاد ژئوپلیتیک
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سیاست

ضددولت؟ کمیته 
درباره ماموریت جدید حمید رسایی

4
کافه

در مرز سنت و نوگرایی
به یاد امین الله رشیدی
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کانال سازندگی

 بالا بردن قدرت خرید مردم 
و کاهش مالیات

پزشکیان از دیدارش با رهبری می گوید

پزشکیان رئیس جمهور عصر دیروز بعد از دیدار با رهبر انقلاب 
اسلامی گفت: بیشــترین موضوعات مطرح شــده در جلسه 
امروز مربوط به مشــکلات اقتصادی کشــور و راه برون رفت 
از آن هــا بود. موضوعی که از اولویت های دولت اســت و در 
این جلســه مورد تأکید قرار گرفت، بحث مربوط به گسترش 
روابط با همســایگان ازجملــه در بخش راه هــای ترانزیتی، 
شــبکه گازی، شــبکه ریلی و افزایش تجارت دوجانبه بود.  
پزشکیان خاطرنشــان کرد: همچنین گسترش همکاری ها با 
چین و کشورهایی که تمایل به همکاری راهبردی با جمهوری 
اسلامی ایران دارند از مســائلی اســت که مدنظر دولت قرار 
دارد.دولــت برنامه های خوبــی را برای گســترش روابط با 
همسایگان و کشورهای دیگر طراحی کرده است و مقام معظم 
رهبری تأکید داشــتند که این برنامه های خوب هرچه سریع تر 
عملیاتی و اجرایی شوند.اگر این توافق ها اجرایی شوند بخش 
زیادی از فشار تحریم ها که بر دوش مردم است کاسته خواهد 
شد.  رئیس جمهور افزود: همکاری های ما فقط به چند کشور 
همسایه و برخی کشورهای دیگر منحصر نیست و ما مشغول 
گفتگو با کشــورهای مختلف دنیا بر اساس سه اصل عزت، 
حکمت و مصلحت هستیم. تصور من این است که در صورت 
اجرایی شــدن توافق ها و پیمان ها، قدم های بزرگی برداشــته 
خواهد شد. رئیس جمهور همچنین درباره لایحه بودجه سال 
۱۴۰۴ و جهت گیری های آن گفــت: مهم ترین اولویت دولت 
در بودجه ســال آینده بالا بردن قدرت خریــد مردم از طریق 
کاهش مالیات های اقشــار کم درآمد است.افزایش پشتیبانی 
دولت از مردم به ویژه اقشار کم درآمد در حوزه های »سلامت« 
و »آموزش وپــرورش«و همچنیــن در بخــش کالاهــای 
اساســی اولویت های دیگر دولت در بودجه سال آینده بود که 
رئیس جمهور به آن ها اشاره کرد.پزشکیان در پایان خاطرنشان 
کرد: دولت مصمم است بودجه سال آینده را در موعد مقرر به 
مجلس ارسال کند و بر همین اساس هیئت دولت برای بررسی 

لایحه بودجه، روزانه در چند نوبت جلسه برگزار می کند.

موج امیدواری بعد از انتخابات
ابراهیم فیاض، اســتاد گروه مردم شناسی دانشگاه تهران در 
گفت وگو با »اطلاعات آنلاین« با اشــاره به موج امیدواری 
که بعد از انتخابات ریاست جمهوری به وجود آمده است، 
اظهار کرد: مردم ایران در چند ســال گذشــته آسیب های 
جدی از تصمیم گیری های غلط و عدم تسلط مسئولان به 
اداره کشور دیدند. حتی کار به جایی رسید که قشر متوسط 
تبدیل به قشــر ضعیف و قشــر ضعیف حاشیه نشین شد. 
همچنیــن ناکارآمدی طوری بود کــه مهاجرت از نخبگان 
و ســرمایه داران به پزشــکان و پرســتاران حتی به کارگران 
ساختمانی رسید که برای مزد بیشتر به کشورهای همجوار 
عربــی رفتند بلکه از پــس مخارج زندگــی برآیند. اگر آن 
شرایط تداوم داشت به طور حتم جامعه به سمت هرج ومرج 
می رفت به طوری که مدیریت بســیار سخت می شد. این 
جامعه شناس در ادامه گفت: به هر حال انتخابات با کمترین 
حرف وحدیثی برگزار شد که نتیجه حاصل هم جامعه را به 
ایــن امیدواری رســاند که اصلاح دیگر ناممکن نیســت. 
همچنیــن همراهی مجلس با دولت در موضوع رای اعتماد 
به کابینه که نشان از انسجام در مدیریت کشور داشت، مهر 
تاییدی بر این بود که ایران در مسیری قرار گرفته که با همت 
و تلاش و البته پرهیز از افراط وتفریط، اصلاح ســاختاری 
شرایط و در نتیجه جایگزینی رضایتمندی به جای نارضایتی 

و ناامیدی، امری ممکن است.

کشف ۲۰۰ عملیات جاسوسی 
مصطفــی پورمحمدی، وزیر دولــت روحانی روایتی از 
کشــف 2۰۰ عملیات جاسوسی و خرابکاری اقتصادی 
در ایران را روی آنتن تلویزیون رســانه ای کرد. صدایش 
هم بلند نشده اســت. این خبرها که به مردم نمی رسد. 
اما وقتی عملیات تروری شکل می گیرد همه آن را تکرار 
می کنند. بگوییم که چقدر آن خنثی شــده اســت. اگر 
اینهــا در همه جا نفوذ دارند کــه دیگر چیزی از امنیت 
در ایران برقرار نمی شــد. کسی آرامش نداشت. اگر در 
میان فلســطینی ها و حزب الله نفوذ داشــتند که امروز 
نمی توانســتند تا این میزان مقاومت کرده و بایســتند. 
مصطفی پورمحمدی، فعال سیاسی اصولگرا با حضور 
در شبکه خبر گفت: جمهوری اسلامی ۴۵ سال در برابر 
تمام توطئه ها، نفوذها، کودتاها، عملیات ترور و عملیات 

نفوذ مقاومت کرده است.

مســعود پزشــکیان، رئیس جمهور: حــق حاکمیت هیچ 
کشوری نباید نادیده گرفته شــود، از سوی دیگر، باز شدن 
پای کشــورهای دیگر به منطقه را به صلاح کشورهای این 
منطقه نمی دانیــم چراکه باور داریم بــا همکاری یکدیگر 
می توانیم امنیت و مســائل مرتبط به خود را حل کنیم و این 
سیاســت اصولی دولت جمهوری اسلامی ایران اســت که 

همواره بر آن تاکید داشته و داریم.

حق حاکمیت کشورها
اســکندر مومنی، وزیر کشور: بر اهمیت اســتفاده از همه 
ظرفیت های کشــور به  منظور پیشــرفت متــوازن مبتنی بر 
عدالت تاکید داریم و خواســتار ارتقای نقش موثر »شورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی« اســتان ها به منظور 
رفع مشکلات زیرســاختی تولید و اقتصاد هستیم. شورای 
گفت وگــوی دولت و بخش خصوصــی« می تواند به بهبود 

فضای کسب وکار در کشور و ایجاد وفاق کمک کند.

ظرفیت های مبتنی بر عدالت
علی ربیعی، دستیار رئیس جمهور: آنچه امروز با تغییرات 
اجتماعی رخ داده این است که با مفهوم شریک اقتصادی 
روبه رو هســتیم و این مفهوم جایگزین نیروی انســانی 
شــده اســت. بخشــی از دلایل مهاجرت مربوط به این 
موضوع است و نمی توان گفت، تمام مهاجرت ها به دلیل 
فقر اســت. امروز در کشــور وضعیت جمعیت از لحاظ 

کمی وکیفی تغییر کرده است.

مفهوم شریک اقتصادی 

روز گذشته خبر رســید که حمید رسایی، رئیس کمیته  
هنر، رســانه و فضای مجازی و امیرحسین ثابتی به  عنوان 
رئیس کمیته دیپلماسی فرهنگی مجلس انتخاب شده اند. 
دو نماینده ی پارلمان که به مساله فرهنگ و اینترنت علاقه 
زیادی دارند. هرچند انتظاری جز این انتصاب ها هم نبود. 
به خصــوص پس از آنکه جبهه پایــداری با کمترین میزان 
مشارکت مردم در انتخابات مجلس دوازدهم به بهارستان 
برگشتند و کمیسیون فرهنگی مجلس رئیس این کمیته هم 
مرتضــی آقاتهرانی که به  تازگی اعلام کرده اســت با لایحه 
حجاب و عفاف چهار پنجم مشــکلات فرهنگی مملکت 
حل می شود. بنابراین انتظاری هم به جز شنیدن این خبر که 
رســایی، رئیس کمیته هنر، رسانه و فضای مجازی و ثابتی 

رئیس کمیته دیپلماسی فرهنگی شدند هم نمی رفت.
رســایی که خودش یکی از کاربران فعال و پرکار توئیتر 
اســت و انتقادهــای تند وتیزی را از همیــن تریبون حواله 
مخالفان شــان می کند و حتی به زعم خــود، گاهی از این 
تریبون بــرای افشــاگری هم اســتفاده کــرده در آخرین 
اظهاراتــش تاکید کرده که آنچه مخالفــان »محدودیت« 
می دانند، ضوابطی عقلی برای ایجاد مصونیت داخل کشور 
است نه محدودیت غیرعاقلانه و برخلاف مصلحت جامعه 
بنابراین فیلترینگ مصونیت اســت نه محدودیت. در عالم 
رســانه هم او با هفته نامه 9 دی شــناخته می شود و درباره 
فضای مجازی هم آن طور که گفته شــد، طرفدار حجاب و 

فیلترینگ است.
امیرحســین ثابتی که مشاور سعید جلیلی در انتخابات 
ریاســت جمهوری بود نیز مواضعــش را برای چندمین بار 
در توئیتی در تاریخ 2۴ آذر ۱۴۰2 منتشر کرد مشخص کرده 
بود: »اگر قرار است پلتفرمی فیلتر شود پس چرا مسئولان 
از توئیتر و اینســتاگرام استفاده می کنند؟ و چرا فیلترشکن 
به راحتی در دســترس عموم است؟« در کمال تعجب این 
مجری ســابق صداوســیما که اکنون نماینده مجلس شده 
اســت خودش نه  تنها برای پست گذاشــتن از فیلترشکن 
اســتفاده می کند بلکه حضور فعالی در شبکه هایی دارد که 

به غیر از فیلترشکن نمی توان به آنها وارد شد.
حضور ثابتی و رســایی در این کمیته احتمالًا با سخنان 
جلال رشــیدی کوچی، نماینده مجلس بی ارتباط نیســت 
که دیروز گفته بــود ۱۰ نفر از دولتمردان که اغلب در جبهه 
پایداری فعالیــت دارند به دنبال ادامــه فیلترینگ و حتی 

ممنوعیت واردات و رجیستری آیفون هستند. 

احتمــالا از این پــس پایداری ها در حــوزه فرهنگ، 
موانع تازه ای برای دولت بگذارند و وزارت ارشاد روزهای 
ســخت تری در پیش دارد. آن هم در شــرایطی که موضوع 
فیلترینگ، کیفیــت اینترنت و چگونگی حکمرانی فضای 
مجــازی یکــی از وعده های مســعود پزشــکیان از آغاز 
مناظره هایــش تاکنون اســت. در آخرین خبــری هم که 
فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت روز گذشته اعلام کرد 
این بود که »در مورد حل مشــکلات اینترنت توسط دولت 
نمی توانیم تغییرات را به یک باره ایجاد کنیم. فرآیند بازنگری 
در فیلترینــگ درحال پیگیری اســت؛ صبوری کنید.« او 

همچنین گفت: »این موضوع در دستور کار دولت قرار دارد 
و درحال پیگیری است«. ستار هاشمی، وزیر ارتباطات نیز 
در آخرین خبر به ایلنا گفته است: »طرح کلی درخصوص 
موضوع رفع فیلترینگ مطرح اســت و سامانه ها یا پلتفرم 
خاصــی را مصداقی بیان نکردیــم، کلًا صحبتی که در این 

طرح مطرح است، یک بسته است«.
بــه هر حال در ایــن مقطع کنونــی، رئیس جمهور باید 
درخصوص رفع فیلترینگ از ظرفیتش استفاده کند. نکته 
جالب توجه این اســت که سال گذشته و قبل از درگذشت 
ابراهیم رئیسی، منوچهر متکی که الان در مجلس دوازدهم 
حضــور دارد در این  باره گفته بود: »مطلب اساســی ابهام 
در حوزه فیلترینگ اســت زیرا  ندیدیم کسی این موضوع 
را گردن بگیرد. آقای رئیســی درباره رفع فیلترینگ نامه زد 
و در جلســه رئیس مجلس با فعــالان فضای مجازی این 
افراد می شنیدند اما پیگیری نمی شود؛ بنابراین ابهام وجود 
دارد که چه کسی فیلترینگ را ارائه می کند و درآمد ها کجا 
مــی رود«. ابهــام در این موضوع در دو ســال اخیر وجود 
داشت اما گویا این  بار پیگیری برای ساماندهی به آن جدی 
است و حتی قالیباف هم راه صبر را پیش گرفته تا ببیند که 

رئیس جمهور چه تصمیمی خواهد گرفت.
انتصاب حمید رسایی به عنوان رییس کمیته  هنر، رسانه 
و فضای مجازی و امیرحسین ثابتی به عنوان رئیس کمیته 
دیپلماسی فرهنگی مجلس یعنی اینکه رسایی در حوزه های 
مختلفی مانند ســینما و مطبوعات هــم علاوه بر فضای 
مجازی می تواند در برابر برنامه هــای دولت موانعی ایجاد 
کند. چه بســا که  این نماینده مجلــس در برنامه جهان آرا 
گفته بود:»سلبریتی ها هم ابزار فتنه اخیر هستند چه اینکه 
اینفلوئنســرهای خارجی که برخی از آنها به فساد مشهور 
هستند هم مورد اســتفاده قرار گرفته اند.« او همچنین در 
برنامه ای از دستگاه قضایی انتقاد کرد که چرا با علی دایی، 

یحیی گل محمدی و رضا کیانیان برخورد نمی کند.«
نــگاه او به مطبوعات هم کاملا آشــکار اســت. برای 
نمونه مدت ها قبل در توئیتی با هشــتگ شــکم های پر از 

حرام، نوشــته بود:»اگر می خواهید بدونید چرا خبرنگارا و 
هنرمندایی که در طول چند ســال گذشته در برابر جنایات 
عربستان در یمن ساکت بودن، الان برای اوکراین زبون باز 
کردن، ببینین از کجا ارتزاق می کنن. امام حســین )ع( روز 
عاشــورا فرمودند: شکم هایتان از حرام پر شده برای همین 

نمی فهمید چه می گویم.«
او زمانی که نماینده مجلس دهم بود هم از واحد حقوقی 
رئیس جمهور سابق خواسته بود تا با رسانه هایی که به گفته 
وی نسبت به مصوبه اخیر شورای عالی امنیت ملی درباره 
قرارداد بین المللی نفتی و ابلاغیه وزارت فرهنگ و ارشــاد 

اسلامی جوسازی و فتنه گری کرده اند، برخورد کند. 
او همچنیــن در توئیتی برای توجیه حجــاب، زنان را با 
ماشــین قیاس کرد و با انتشــار تصویری از یک خودروی 
پوشیده با چادر نوشت:»در عجبم از مردی که از ترس خط 
و خش به ماشینش چادر می پوشاند اما همسر و دخترش را 

بدون چادر در کوچه و خیابان رها می کند.«
ثابتی هم که به عنوان رئیس کمیته دیپلماســی فرهنگی 
انتخاب شده است. کاری که در نطق ها و توئیت های خوب 
بلد است. به خصوص در انتقاد به دولت چهاردهم و تمام 
افراد و دولت هایی که دوســتانش در آن جایی نداشــتند. 
مثلا حدود یــک ماه پیش توئیتی منتشــر کرد که تناقض 
آن توئیت با ســوگندی که یاد کرده بود را نمی شد حل کرد. 
او نوشــت:»مرگ بر مرز و معیاری که مرا به خاطر به دنیا 
آمدن در ســرزمینی که در آن عراقچی، ظریف و روحانی و 
بنی صدر به دنیا آمده اند )آشنا( با آنها می داند اما شیرمردان 
فاطمیون را چون چند کیلومتــر آن طرف تر به دنیا آمده اند 
غریبه با من حســاب می کند.« این توئیــت واکنش های 
بسیاری داشــت. کامبیز نوروزی، حقوقدان در واکنش به 
توئیت جنجالی امیرحسین ثابتی نوشت:»نام سرزمینی که 
امیرحســین ثابتی برایش مرگ می طلبد »ایران« است. او 
چنان در تفکرات بســته خود غرق اســت که به شعارهای 
مرگ بر آمریکا و مرگ بر اســرائیل، مرگ بــر ایران را هم 

اضافه کرده است.«

 حمید رسایی، رئیس کمیته  هنر، رسانه و فضای مجازی
و امیرحسین ثابتی رئیس کمیته دیپلماسی فرهنگی مجلس شدند

کمیته ضددولت؟
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شکست گنبد آهنین

هرتزی هالوی، رئیس ســتاد ارتش اســرائیل در جریان 
بازدیــد از پایــگاه تیپ گولانی که هــدف حمله پهپادی 
حزب اللــه لبنان قــرار گرفته بود، این حملــه را جدی و 
دردناک توصیف کرد. وی گفت: »ما در جنگ هستیم و 
حمله به یک پایگاه آموزشی جدی است و نتایج دردناکی 
دارد«. براساس گزارش رســانه ها در این حمله ۴ سرباز 

اسرائیلی کشته و ۵۸ نفر دیگر زخمی شدند. 

واشنگتن پست نوشــت: تصمیم اخیر اتحادیه اروپا برای کمک 
۴۴۰ میلیون دلاری به صنعت تســلیحات اوکراین نشــان دهنده 
تغییر قابل توجهی در رویکرد این اتحادیه در قبال جنگ روسیه- 
اوکراین است اما این مساله همچنان نقص و کاستی های بخش 
دفاعی اتحادیــه اروپا در تولیــد سلاح و مهمات را برجســته 
می کند«. این درحالی اســت که ضعف ارتش اوکراین و ناکافی 

بودن کمک های غربی درحال مشخص تر شدن است.

تســای اینگ ون، رئیس ســابق جزیره تایوان به منظور جلب 
حمایــت بین المللی و ایجاد ائتلاف هایــی جدید در برابر آنچه 
تهدیدات از سوی دولت مرکزی چین  می نامد به جمهوری چک 
ســفر کرد. وی در حساب کاربری خود در ایکس نوشت: »در 
اولین روز حضورم در جمهوری چک با میلاس ویستریکل و 
یکی از حامیان تایوان در حاشیه افتتاحیه »نشست 2۰۰۰« دیدار 

کردم و بر تداوم دموکراسی در تایوان تاکید کردند«. 

تلاش تایوانی سرمایه گذاری در اوکراین پاتک حزب الله 

بر همین اســاس کاخ ســفید تمام تلاش های خــود را انجام 
می دهــد و در حــال اعطــای هرگونه امتیاز اســت تا جلوی 
اقدامات اســرائیل را بگیرد. نکته مهم این اســت که عملکرد 
ســامانه گنبد آهنین و سایر پدافندهای هوایی اسرائیل در قبال 
موشــک های ایران و حتی پهپادهای حزب الله چندان کارآمد 
نیســت. به عنوان نمونه، در حمله پهپــادی اخیر حزب الله به 
تیپ گولانی ارتش اســرائیل در حیفا ۴ ســرباز کشته شدند و 
تعداد زخمی ها هم بالاســت و ممکن است که تعداد کشته ها 
بالاتر از این حد باشــد. به همین دلیل است که بحث استقرار 
سامانه پدافند هوایی تاد مطرح شده و ممکن است که آمریکا 
با ارائه این سامانه به دنبال آن باشد که پاسخ اسرائیل را به بعد 
از انتخابات ریاست جموری نوامبر موکول کند. این در حالی 
اســت که نتانیاهو به دنبال آن اســت تا در آســتانه انتخابات، 
اقدامی را انجام دهد کــه آرای دموکرات ها تا حدودی کاهش 
پیــدا کند ضمن اینکه آرای الکترال دو نامــزد با یکدیگر برابر 
است. از سوی دیگر نتانیاهو در سفری که به آمریکا داشت با 
ترامپ و جمهوری خواهان دیدار کرد و برخی ها اعتقاد دارند که 
محافظه کاران با او در پشت صحنه به توافق رسیده اند تا بتواند 

باعث پیروزی ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری شود.
توجه داشته باشید که سامانه پدافند هوایی تاد، پیشرفته ترین 
سامانه پدافند هوایی حال حاضر دنیاست و آمریکایی ها برای 
استقرار آن در اســرائیل باید حدود ۱۰۰ سرباز خود را به همراه 
آن اعزام کنند؛ چراکه آنها نمی خواهند اســرائیل این سیســتم 
پدافندی را مهندســی معکوس کند و به همین دلیل سربازان 
خود را برای اســتقرار و استفاده از آن به اسرائیل اعزام خواهند 
کرد. اگر سامانه پدافند هوایی تاد در کره جنوبی مستقر بود هم 
مجدداً تمام این سامانه توســط آمریکایی ها راهبری و هدایت 
می شد و عملًا این سامانه را در پایگاه نظای ایالات متحده در 

این کشور مستقر کردند. بر همین اساس بعد از استقرار سامانه 
تاد در اســرائیل، اگر میزان تهدیدها کاهش پیدا کند، احتمال 
دارد این سامانه از آنجا برچیده شود. بعد از استقرار سامان تاد، 
احتمال حمله اسرائیل به ایران می تواند بیشتر شود. نکته مهم 
این اســت که اگر اسرائیل پاسخ دهد و ایران هم واکنش نشان 
دهد، این سیستم پدافند هوایی می تواند با مشکل روبه رو شود 
و این سوال مطرح می شــود که آیا در زمانی که 2۰۰ موشک و 
حتی بیشتر به سمت اسرائیل شلیک شود، این سامانه قادر به 

رهگیری تمامی آنها خواهد بود؟
در ایــن میان باید توجه داشــت آنچه کــه در جنوب لبنان 
شاهد هستیم، یک نوع انسجام جدید از حزب الله را به نمایش 
می گذارد و باید گفت که این جریان در حال بازســازی شدن 
است که عملیات های اخیر حزب الله علیه اسرائیل هم گویای 
این موضوع است. حتی ممکن است که پاسخ ایران به اسرائیل 
در صورت هرگونه اقدام آنها علیه کشورمان از همان ناحیه داده 
شود. این تحلیل که گفته می شــود، آمریکا با استقرار سامانه 
تاد در اســرائیل به دنبال آن اســت تا حملات به ایران شدیدتر 
یا عمیق تر شــود، درســت نیســت و حتی ایالات متحده بعد 
از برگزاری انتخابات ریاســت جمهوری هــم خواهان چنین 
موضوعی نیست و اساساً در شــرایط کنونی نمی خواهد یک 
جنگ منطقه ای به راه بیفتد. به موازات این روند باید توجه شود 
که تا قبل از شروع حملات اسرائیل به لبنان، اخبار متعددی از 
پیشــروی روس ها در شرق اوکراین همچنین منطقه کورسک 
توسط اوکراینی ها منتشر می شد اما حالا چنین اخباری منتشر 
نمی شود و این برای ایالات متحده به عنوان یک خطر و هزینه 
گزاف معنا می شــود. بر همین اساس گسترده شدن جنگ در 
منطقه، هزینه های بســیار زیادی خواهد داشــت و دامنه آن 
می تواند به پایگاه های نظامی ایالات متحده کشــیده شــود و 

حتی مساله انرژی را در خاورمیانه و دنیا با مشکل روبه رو کند.
آمریکا با استقرار سامانه تاد به دنبال آن است که تا حدودی 
اســرائیل را آرام کند و باید توجه شود که صرفاً این کمک ها به 
ارائه و استقرار سامانه تاد در اســرائیل محدود نمی شود بلکه 
بحث ارائه گلوله های توپخانه همچنین کمک های مالی در این 
میان مطرح است و به همین دلیل گمان می رود اقدام اسرائیل 
به بعد از انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا موکول شود. در 
این میان گفت وگوهایی هم در ســطح منطقه جاری است اما 
عربســتان چندان نمی تواند در این میــان مفید عمل کند و به 
نظر می رســد که باز هم عمان نقش موثــر را ایفا خواهد کرد. 
مضاف بر اینکه ایران و آمریکا هم با یکدیگر در ارتباط هستند 
و پیام ها رد و بدل می شود و آمریکایی ها این اقدام را به موازات 
ارائه بسته های کمکی به اسرائیل پیش می برند تا بتوانند تنش را 

کنترل و اوضاع را مدیریت کنند.
از ســوی دیگر تلاش هایی از سوی اروپایی ها در خصوص 
لبنان در حال شــکل گیری اســت. به عنوان مثال فرانسوی ها 
به دنبال آن هســتند تــا آتش بس در بیروت عملیاتی شــود و 
آمریکایی ها هم به دنبال همین موضوع هســتند. این در حالی 
است که مقامات اســرائیل پس از انفجار پیجرها اعلام کردند 
که حزب الله باید سلاح های خود را زمین بگذارد و ۱۰ کیلومتر 
از رودخانــه لیتانی دور شــود اما حالا وزیر جنگ اســرائیل 
اعلام کرده که حزب الله نباید در اطراف مرزها مســتقر شــود 
که این نشــان می دهد، اســرائیل تا حد زیادی از مواضع خود 
عقب نشینی کرده اســت. این مولفه ها نشان می دهد که غرور 
اســرائیل نسبت به گذشــته در حال فروکش کردن است و به 
نوعی وقایعی مشــابه سال 2۰۰6 که در نهایت جنگ 33 روزه 
به صدور قطعنامه ۱7۰۱ شورای امنیت سازمان ملل متحد ختم 

شد، در حال نمایان شدن است.

ادامه گزارش یک

روزهای سخت وزیر
وی گفــت که »هــم آمریکا و هــم کشــورهای اروپایی و 
کشــورهای منطقه باید بدانند که موضع ایران چیست. موضع ما 
کاملًا روشــن اســت و بارها تکرار کرده ایم که ما خواهان جنگ 
و درگیــری نیســتیم؛ اگرچه بــرای آن کاملًا آمادگــی داریم اما 
فکر می کنیم که دیپلماســی باید کار کند و جلــوی این اتفاق را 
بگیرد«. رئیس دســتگاه دیپلماسی تصریح کرد که »روابط ایران 
و عمان مبتنی بر دوســتی، احترام متقابل و همکاری مشــترک 
در بســیاری از موضوعات بوده که دو کشــور دوســت را به هم 
نزدیک می کند«. عراقچی با اشــاره به این مساله که عمان نقش 
مهمی در حل وفصل بسیاری از مســائل منطقه ای و بین المللی 
دارد، خاطرنشــان کرد: »منطقه درحال تجربه وضعیت هشدار 
است و ممکن است در آســتانه درگیری های گسترده قرار بگیرد 
و دیپلماســی تنها راه پیشــگیری از بحران های بزرگ و پرهیز از 
تشدید تنش  و جنگ است«. از سوی دیگر در جریان سفر وزیر 
امور خارجه کشــورمان به مسقط محمد عبدالسلام، سخنگو و 
رئیس هیات مذاکره کننده دولت نجات ملی یمن با عراقچی دیدار 
و رایزنی کرد. پس از آن رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان اذعان 
کرد که »ایران برای هر سناریویی آمادگی کامل دارد اما دیپلماسی 
تنها راه پیشگیری از بحران های بزرگ در منطقه و پرهیز از تشدید 
تنش ها و جنگ هاســت«. عراقچی همچنیــن قبل از عزیمت 
به عمــان در ملاقات با مقامات عراقی در بغــداد بر این مواضع 
جمهوری اسلامــی تاکید کرد. وی که روز یک شــنبه با محمد 
شیاع السودانی، نخست وزیر عراق دیدار کرد به این موضوع اشاره 
داشــت که »منطقه در وضعیت خطرناکی به ســر می برد و همه 
کشورهای منطقه باید برای توقف جنایات و تجاوزات اسرائیل در 
غزه و تجاوز نظامی علیه لبنان تلاش هایشان را مضاعف کنند«. 
وی با اشــاره به یادآوری رویکرد مســئولانه جمهوری اسلامی 
ایران در قبال امنیت و ثبات منطقه، جلوگیری از تشدید وضعیت 
امنیتی در منطقه غرب آســیا را مســتلزم توقف فــوری جنایات 
رژیم اســرائیل در غزه و لبنان دانست و مسئولیت آمریکا و دیگر 
کشورهای صادرکننده تسلیحات مرگبار به این رژیم را خاطرنشان 
کرد. نخست وزیر عراق هم در این دیدار توضیح داد اولویت هایی 
که دولت کنونی درخصوص اوضاع منطقه در راســتای آن تلاش 
می کند، توقف حملات اســرائیل به غــزه و لبنان و جلوگیری از 
اقدامــات آن برای گســترش دامنه درگیری همچنین پشــتیبانی 
از همه تلاش ها در این راســتا و تامیــن ورود کمک  های امدادی 
بشردوستانه به مردم در غزه و لبنان است. وزیر خارجه کشورمان 
همچنین در ادامه رایزنی های خود در بغداد با عبداللطیف رشید، 
رئیس جمهــور عــراق دیدار کــرد. رئیس جمهور عــراق درباره 
تحــولات اخیر در منطقه بر لزوم اقدام فوری برای پایان حملات 
اســرائیل به لبنان و توقف هدف قــرار دادن غیرنظامیان و تلاش 
برای پایان جنگ علیه ملت فلســطین در نوار غزه و جلوگیری از 
گســترش دامنه جنگ در منطقه تاکید کرد. وی با تاکید بر لزوم 
آرامش و اهتمام به حــل بحران ها از طریق راه های دیپلماتیک و 
جلوگیری از خطر تشــدید تنش در منطقه، اشــاره کرد که عراق 
با این مســاله که خــاک آن، محلی برای حمله به کشــورهای 
همجوار باشــد همچنین با هر گونه تعرض، یا حمله به شهرها و 
روستاهایش مخالف است. دیدار و ملاقات با فوأد حسین، وزیر 
خارجه عراق هم از دیگر برنامه های عراقچی در بغداد بود و حالا 
براســاس اخبار منتشر شده، رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان 
احتمالًا به مصر ســفر خواهد کرد و قاهره را باید هفتمین مقصد 
تــور منطقه ای وی بدانیــم. العربی الجدید نیز گــزارش داده که 
عراقچی طی سفر احتمالی خود به قاهره با بدر عبدالعاطی وزیر 
خارجه مصــر، عباس کامل رئیس ســرویس اطلاعاتی مصر و 

عبدالفتاح السیسی رئیس جمهور مصر دیدار خواهد کرد.
بدون  تردید ســفر عراقچی به کشــورهای همسایه و حاشیه 
خلیج فارس را باید در راستای فعال سازی »دیپلماسی منطقه ای« 
دولت چهاردهم ارزیابی کنیم که به دنبال آن است تا به دولت های 
مذکور بفهماند که ایران به دنبال تشدید تنش در سطح منطقه ای 
نیست و این اسرائیل اســت که به دنبال ایجاد یک بحران جدید 
در منطقه اســت. اما در این راســتا، اقداماتی از ســوی اتحادیه 
اروپا رخ داده که به  نوعی نشــان می دهد، بروکســل به دنبال آن 
اســت تا از این وضعیت علیه ایران اســتفاده کند. به  گونه ای که 
جوزپ بورل، مســئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا )دوشنبه( 
در آستانه برگزاری نشست شــورای وزیران امور خارجه اتحادیه 
اروپــا در لوکزامبورگ با تکرار ادعاهای گذشــته درباره دخالت 
ایران در مناقشه اوکراین از طریق ارسال موشک های بالستیک به 
روسیه گفت که تحریم ایران روی میز شورای وزیران امور خارجه 
اتحادیه اروپاست و دقیقاً چند ساعت بعد اتحادیه اروپا از تحریم 
۱۴ فــرد و نهاد ایرانی خبر داد. به گزارش یورونیوز، اتحادیه اروپا 
در بیانیه ای اعلام کرد که شورای اروپا )دوشنبه( 7 فرد و 7 نهاد 
ایرانی را به اتهام ارسال موشک های ایرانی به روسیه برای استفاده 
در جنگ اوکراین تحریم کرده اســت. ایــن تصمیم در پی توصیه 
شورای اروپا در مارس 2۰2۴ انجام شد که اگر ایران موشک های 
بالســتیک و فناوری های مرتبط با آن را برای استفاده در اوکراین 
به روسیه بدهد، اتحادیه اروپا آماده پاسخ سریع ازجمله از طریق 
تدابیر محدودکننده قابل  توجه خواهد بود. در این بیانیه با اشــاره 
به شرکت ها، نهادها و افراد تحریم شده، آمده است: این تحریم ها 
شامل 3 شرکت هواپیمایی ایران شامل هواپیمایی ساها، ماهان و 

ایران ایر و دو شرکت تامین است.

ادامه تیتر یک
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امین الله رشیدی، خوانندۀ پیشکسوت موسیقی ایرانی که بیش 
از نیم قرن خوانندگی را در کارنامۀ خود داشــت و آثار ماندگاری 
در موســیقی ایران به یادگار گذاشــت، روز جمعه 2۰ مهر در 99 
سالگی درگذشت. افسانه رشیدی اعلام کرد بر اساس تصمیماتی 
که گرفته شده، قرار است پیکر پدرش برای تحقیقات به دانشگاه 
علوم پزشــکی اهدا شود و در همین راستا مراسم تشییعی برای او 

برگزار نخواهد شد. 
امین الله رشــیدی ۴ اردیبهشت ۱3۰۴ در راوند کاشان متولد 
شــد و تحصیلات ابتدایی و متوســطه را در کاشان سپری کرد و 
پس از پایان تحصیل در یکی از دفاتر اسناد رسمی تهران مشغول 
به کار شــد. رشــیدی از راه شــنیدن صفحات گرامافون و آثار 
خوانندگان دهۀ ۱32۰ رادیو ایران با ردیف آواز ایرانی آشــنا شد. 
در اوایل ورود به تهران، اصول نت خوانی را نزد موســی معروفی 
در کلاس های شبانۀ هنرستان موســیقی )تالار وحدت کنونی( 
و نیز به مدت یکی دو ماه در کلاس موســیقی مســعود معارفی 
فرا گرفت و تئوری آواز را نزد مهدی فروغ در هنرستان موسیقی 
آموخت. ســال ۱327 موسی معروفی واســطۀ آشنایی رشیدی 
و علی محمد خادم میثاق، رهبر یکی از ارکســترهای رادیو ایران 
شــد. او از همان ســال به عنوان خواننده و آهنگ ســاز فعالیت 
خــود را در رادیو آغاز کرد و نخســتین بار ترانه »رنج جدایی« از 
ساخته های موســی معروفی را در مایۀ افشاری با ارکستر او در 
رادیو اجرا کرد. خودش دربارۀ چگونگی شــروع کارش در رادیو 
گفته اســت: »کارم را به عنوان خواننده در رادیو در سال ۱327 
آغاز کــردم که آن زمان هنوز ضبط صوت بــه ایران نیامده بود و 
من به مدت پنج ســال زنــده در رادیو اجرا کــردم. اولین بار که 
صدای خودم را از رادیو شــنیدم حالت عجیبی، یک دگرگونی به 
من دســت داد. اولین آهنگی که در رادیو ایران که آن زمان رادیو 
تهران نام داشت، خواندم؛ اثری از استاد تار و نت خوانیم، آقای 
موسی خان معروفی بود. شعر این اثر هم از آقای دکتر محمدعلی 
مشــایخ اســت و ترانه هم »رنج جدایی« نام دارد. اولین بار که 
آقای موســی معروفی مرا به رئیس یکی از ارکسترهای رادیو آوا 
معرفی کردند، علی محمد خادم میثاق، فارغ التحصیل دورۀ دوم 
هنرستان موسیقی تهران، مدیریت ارکستر را برعهده داشتند که 
خود ایشان پیانو می نواختند. هم چنین آقای مصطفی الله سپهری 
ویلن و عباس زندی تار و سه تار، ولی الله البرز کلارینت و حسین 
همدانیان ضرب می نواختند که مــا این ترانه را به صورت زنده و 

مستقیم اجرا کردیم که از رادیو پخش شد.«
 اغلب ســاخته های رشیدی توسط ارکســترهای شماره ۱ و 
2 رادیو ایران اجرا شــده اند که از نوازندگی و همکاری حبیب الله 
بدیعی، پرویــز یاحقی، همایون خرم، عباس شــاپوری، محمد 

میرنقیبی، انوشــیروان روحانی، ولی الله البــرز، یاوری، حدادی 
و دیگــران برخــوردار بودند. شــیوۀ رشــیدی در خوانندگی و 
آهنگ سازی، مرز میان ســنت و نوگرایی است؛ به قول خودش 
حد وسط را انتخاب کرده است. او می گوید: »اگر این میانه روی 
و اعتدال در تمام امور دنیا جاری بو، چهرۀ جهان و زندگی خیلی 
زیباتر و مطبوع تر از آن چه تا کنون هســت، می بود.« رشــیدی 
دربارۀ موســیقی کلاسیک و ردیف آوازی که سینه به سینه حفظ 
شده و کامل ترین صورت آن به وسیله موسی معروفی نت نویسی 
شده اســت، نظریاتی دارد و معتقد اســت در اجرای آوازها، به 
شــرط حفظ اصالت ایرانی به خصوص تلفیق آن با شعر پارسی، 
باید شــیوه ای نو ایجاد کــرد و از تکرار مکــررات آن هم به طور 
گســترده امساک نمود. رشــیدی در مدت فعالیت مستمرش در 
حوزۀ موسیقی بیش از ۱2۰ آهنگ ساخته است. »جان جهان«، 
»افسانه«، »گل افشان«، »جلوۀ عشــق« و »اشک سپیده« از 

جمله آثار مشهور رشیدی هستند.
رشیدی در وجودش امید و عشق به زندگی موج می زد؛ چراکه 
حتی وقتی به 9۱ ســالگی رسید، گفت: »قبول نمی کنم که امروز 
9۱ ساله شده ام اما در شناسنامه ام این گونه نوشته اند. شما هم مثل 
من با طفل درون تان بسازید و با او دمخور باشید. او بی ریا، صاف 
و بی شــیله پیله است.« او اما همواره در گفت وگوهایش می گفت 
که »در این زمانه که موســیقی بی سر و ســامان و آشفته است و 
شما دیگر آهنگی که به دلتان بنشیند را نمی شنوید، بیایند آثاری 
را که دست من باقی مانده، بگیرند تا جوانان از آن استفاده کنند. 
من تنها بازمانده  هنرمندان دهۀ 3۰ و ۴۰ هستم که دستم پر است 
از آهنگ هایی که عطر آن ســال ها را دارند. جوان هایی هســتند 

کــه صدایی خوب دارند و می توانند ایــن کارها را بخوانند. اصلا 
یک ارکســتر بدهند تا خودم انجام دهم.« رشــیدی دربارۀ علت 
ماندگاری آثار موســیقی دهۀ 3۰ و ۴۰ گفته اســت: »دو دهه 3۰ 
و ۴۰ که اوج شــکوفایی موسیقی و ادبیات ایران بود، خوانندگان 
رادیو تلویزیون هر کدام کلاس و صدای خاصی داشتند. مثل الان 
نبود که صدها صدا مشابه یکدیگر هستند. در آن زمان نوع صدای 
خوانندگان و ســبک خواندن آنها در ذهن مردم جاری و ماندگار 
می شد. از دهۀ ۵۰ افول آغاز شد و آن قدر خوانندگان زیادی روی 
کار آمدند که هیچ کدام هم به یاد نمی مانند. زمانی که سیاست در 
کار هنر دخالت کرد، موســیقی و ادبیات ما به اینجایی رسید که 
می بینیم. به هر حال دیگران می آینــد و ما می رویم ولی آن چه از 

آدمی باقی می ماند، تنها صداست.«
امین الله رشیدی به عنوان یکی از میراث داران موسیقی ایرانی، 
خود یک تاریخ شفاهی موسیقی کشــور بود که می شد با کمک 
او به دل آن دوران رفت و مســتندهایی بــا گفته ها و خاطرات او 
ضبط کرد. رشــیدی به مدت ۴۰ سال  از عرصه اجرا به دور ماند 
اما با این حال در ســال 93 دو کنسرت موسیقی را در اصفهان و 
تهران اجرا کرد. او در گفت وگویی دربارۀ سال هایی که از فضای 
موسیقی دور مانده بود، گفته است: »من از دورۀ جوانی تا امروز 
از خودم مراقبت کرده ام و احســاس یک جوان 3۵ ساله را دارم. 
دوست دارم تا ۱۰۰ سالگی برای مردم بخوانم اما مافیای موسیقی 
امثال مرا پس می زند. دست های پشت پرده هر روز یک خواننده 
جدیــد معرفی می کنند اما صدای آن هــا در ذهن مردم نمی ماند. 
کجاست آن تصنیف هایی که در سال های دور ساخته می شد و هر 

شنونده ای را به خدا نزدیک می کرد«.

امین الله رشیدی خواننده پیشکسوت در آستانۀ ۱۰۰ سالگی درگذشت

در مرز سنت و نوگرایی گزارش ویژه

 تقدیر معاون مهندسی سپاه کشور
 و فرمانده سپاه کربلا 

از شرکت گاز استان مازندران

ساری - دهقان: معاونت مهندســی و پدافند غیرعامل سپاه 
پاســداران انقلاب اسلامی و فرمانده ســپاه کربلا مازندران با 
اهدا لوح سپاس از مدیرعامل شــرکت گاز مازندران تقدیر به 
عمل آوردند. به گزارش خبرنگار مازنــدران به نقل از روابط 
عمومی شرکت گاز استان مازندران، سرتیپ دوم پاسدار حسین 
همتی و ســرتیپ دوم پاسدار سیاوش مســلمی از دکتر قاسم 

مایلی رستمی تقدیر به عمل آوردند.
متن این تقدیرنامه به شــرح زیر اســت: بدین وسیله 
از تلاش هــا و همکاری های جنابعالی در جهت اجرای 
مناســب اقدامات بهســازی موتورخانه ها در رده های 
سپاه در استان مازندران تقدیر می نمایم. امید است این 
همکاری ها در مســیر تحقق آرمان های مقدس انقلاب 
اسلامی در پرتو توجهات حضرت بقیه الله الاعظم )عج( 
و نصب العیــن قــرار دادن تدابیر مقــام معظم رهبری 
)مدظله العالی( در حوزه اصلاح الگوی مصرف استمرار 
یابــد. در همین راســتا، معاونت مهندســی و پدافند 
غیرعامل ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی و فرمانده 
ســپاه کربلا مازندران با اهدا لوح ســپاس از مهندس 
اسکندری، رئیس بهینه سازی انرژی و کربن شرکت گاز 

مازندران تقدیر به عمل آوردند.

با مشارکت شرکت گاز مازندران؛

اجرای طرح بهسازی ۸۱ واحد 
موتورخانه ای حرارتی سپاه کربلا مازندران

مایلی رســتمی، مدیرعامل شــرکت گاز مازندران در 
نشست با معاون مهندسی ســپاه کربلا مازندران گفت: 
براساس تفاهم صورت گرفته در سال گذشته بین شرکت 
گاز مازندران و ســپاه کربلا با صــرف هزینه بالغ  بر 2۵ 
میلیارد ریال، تعــداد ۸۱ واحد موتورخانــه ای حرارتی 
متمرکز آن لشــکر بهسازی شــد. وی افزود: میانگین 
مصرف گاز سه ســال اخیر موتورخانه های مذکور 3۵۰ 
هزار مترمکعب بوده که پیش بینی می شود با اجرای طرح 
3۰ درصد)مترمکعب بر ســاعت( از مصرف یادشــده 

کاهش یابد.
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اهالی ســینما در ســالروز مرگ داریوش مهرجویــی و وحیده 
محمدی فر دور هم جمع شدند و یاد این دو هنرمند که سال گذشته 
در همین روز به طرز فجیع به قتل رســیدند را گرامی داشــتند. این 

مراسم به همت کانون کارگردانان خانه سینما برگزار شد. 
سال گذشــته نیمه شــب 22 مهرماه خبر هولناک قتل داریوش 
مهرجویی و همســرش وحیده محمدی فر منتشر شد و سینما را به 
بهــت و حیرت فرو برد. با اینکه پــس از مدت کوتاهی چهار نفر به 
اتهام قتل مهرجویی و همسرش دستگیر شدند اما پس از یک  سال 
ابهامات پرونده قتل این دو آنقدر زیاد اســت که کمتر کسی پذیرفته 
که قاتلان همین چهار مهاجری باشــند که دستگیر شده و در زندان 
به سر می برند. وکیل خانواده مهرجویی هم معتقد است غیر از چهار 
نفری که مستقیماً در قتل مشارکت داشته اند، پای آمر دیگری هم در 
میان است و این چهار متهم فقط اجراکننده اوامر او بوده اند و پرونده 

روند درستی را طی نکرده است.
ایــن مراســم یادبود بــا پخش موســیقی فیلم »ســنتوری« و 
عکس هــای قدیمی از داریوش مهرجویی بــا اجرای اصغر نعیمی 
آغاز شــد. او مراســم را اینگونه آغــاز کرد: »سلام بــه روح پاک 
داریوش مهرجویی و همســرش که بی گناه سلاخی شدند و به قتل 
رســیدند. امروز یک ســال از این جنایت می گذرد و طعم تلخ این 
جنایت همچنان با ماســت. فقدان داریوش مهرجویی نقطه پایانی 
بر سینمای اجتماعی و اندیشمند ایران شده است. هنوز این پرونده 
)قتل داریوش مهرجویی ( باز است و برای ما این پرسش وجود دارد 

که چرا سرنوشت این پرونده اینقدر به کندی پیش می رود؟«
در ادامه مراســم محسن امیریوسفی، فیلمســاز و رئیس کانون 
کارگردانان سینما گفت: »امشب مراسم یادبود سالگرد قتل داریوش 
مهرجویی و همسرشــان را برگزار می کنیم. من از نسلی هستم که از 
نوجوانی با »اجاره نشــین ها« و »هامون« خندیدم و عاشــق شدم. 
ولی هیچ گاه فکر نمی کردم در چنین شــبی، خبر هولناک را بشــنوم 
که سراسیمه به قتلگاه شان رفته و شاهد هول انگیزترین صحنه عمرم 
باشم. امشب شب هول است، شب جنایتی بزرگ در تاریخ سینمای 
ایران، شبی که فیلمساز فیلسوف سینمای ایران به همراه همسرش در 
باغ محبوب شان سلاخی شدند. ما امشب بعد از یک سال گرد هم 
آمدیم تا یاد این دو عزیز دوست داشتنی را گرامی بداریم. در آخر فقط 
امید دارم، آمران و عاملان قتل این دو عزیز هر چه زودتر معرفی و به 

دست عدالت سپرده شوند«.
در ادامه پیام ویدئویی مســعود کیمیایی، کارگردان سرشــناس 
ســینمای ایران که نتوانســت در مراسم شــرکت کند، پخش شد. 
کیمیایی در این ویدئو درباره دوســت قدیمی خود گفت: »داریوش 
مهرجویی مظلــوم مرد. خود ســینمای ما هم مظلوم مرده اســت 
و مــا تاریخ مظلوم مردگــی داریم. جواب این مردن ها را چه کســی 
می دهد؟ هنر در ایران درحال تعطیل شــدن اســت. چطور می شود 

درباره رفتن جسم داریوش مهرجویی حرف زد؟ چیزی که می ماند 
بازگذاشته های اوســت، نه چهره او. من هر وقت دلتنگ داریوش 
می شــوم، بخشــی از فیلم های او را نگاه می کنم. تحملش سخت، 
حتی تحمل کردنش هم اجازه می خواهد. مگر من که اینجا هستم، 
زنده ام ! آیا سینما زنده است ؟ هنرها متوقف نمی شوند، ادامه دارند اما 
در اینجا دارند تعطیل می شــوند. من از سن وسال فریادهایم گذشته 
است، فکری بشود. مرگ جسم، مرگ هستی یک هنرمند نیست و 

هنرمند هست. سپهر داریوش از یاد نرفتنی است«.
در ادامه بهمن فرمان آرا روی صحنــه آمد و در رثای مهرجویی 
گفت: »باورم نمی شود که یک سال گذشته و هنوز زخم این جنایت 
باز است و جوابی نداشته است. من ۵۰ سال با داریوش دوست بودم 
و با هم از لس آنجلس به ایران آمدیم.  هرگز نمی توانم در ذهنم تصور 
کنم که این قتل وحشیانه چگونه اتفاق افتاده است. به ما می گویند 
که اجازه ندارید درباره آن صحبت کنید. امروز ما پس از یک ســال 
دور هم جمع شــده ایم اما نه داریوش میان ماســت و نه قاتلان وی 
معرفی شده اند. ما کیومرث پوراحمد را هم فراموش کردیم. در پایان 
می گویم که داریوش دوست من بود و همچنان در ذهن من است«.

ســیروس الوند نیز در ادامه این مراسم گفت: »من فکر می کنم 
اولیــن نفری بودم که وقتی از لس آنجلس آمد با او مصاحبه کردم. 
لهجه او آمریکایی بود اما با جدیت می گفت که می خواهم یک فیلم 
ایرونی بســازم. من فکر می کردم چنین چیزی امکان پذیر نیســت 
اما مهرجویی فیلم »گاو« را ســاخت که یکی از ماندگارترین آثار 
سینمای ایران اســت. در آن زمان عده ای اجازه نمی دادند که این 
فیلم پخش شــود اما حضرت امام )ره( طی سخنرانی ای گفتند که 
گاهی فیلمسازان ما فیلمی می ســازند که از آثار خارجی هم بهتر 
است و فیلم »گاو« را مثال زدند. این جمله باعث شد که مشکلات 

این فیلم  رفع شود«.
گوهر خیراندیش ســخنران بعدی این مراسم بود که عنوان کرد: 

»تمام کسانی که در سینما فوت شدند تا همیشه حضور دارند و محو 
نمی شوند«. در ادامه سروش صحت گفت: »مفتخر و خجالت زده 
هستم زیرا کوچک تر از آن هستم که درباره آقای مهرجویی صحبت 
کنم. من اصفهان زندگی می کردم و وقتی فیلم »هامون« اکران شــد 
دیوانه شــدم و بلافاصله دو بار این فیلم را در سینما تماشا کردم. من 
پس از آن فیلم مجدد باخ گوش کردم، آقای شــکیبایی و بیتا فرهی 
پس از آن فیلم برای من ســتاره شدند. همواره برای من سوال است 
که او چگونه می توانســت اینگونه از بازیگران بازی بگیرد؟ چگونه 
دیالوگ های سخت را سر جای خود استفاده می کرد؟ به عقیده من 
آقای مهرجویی، ســعدی سینمای ایران اســت زیرا به زبان سهل 

ممتنعی دست یافتند که بسیار سخت بود«.
در ادامه محمدمهدی عسگرپور، مدیرعامل خانه هنرمندان 
و رئیس هیات مدیره خانه ســینما در پاســخ به ســوالاتی درباره 
سرنوشــت پرونده قتل داریوش مهرجویی گفت: »همچنان این 
قتل مبهم اســت و زوایای پنهانی دارد. سعی کردند ما را روشن 
کنند اما روشن نشدیم. تلخ ترین اتفاق رقم خورده و سرنوشت این 
پرونده همچنان مبهم اســت. مهرجویی نقش بی بدیلی در پیکره 
تاریخ ســینمای ایران دارد. برخی افراد هســتند که در دوره قبل 
از خود هم تاثیر داشــتند و نقش کلیدی تاریخی دارند. این نقش 
کلیــدی تاریخی در اختیار معدود افراد اســت که در مورد آقای 
مهرجویی هم صدق می کند. تعداد معدود ســینماگران ما نقش 
کلیدی در معرفی ســینمای ایران به جهان داشتند و اگر این چند 

نفر نبودند، این معرفی اتفاق نمی افتاد.
پرویز شــهبازی، کارگردان نفس عمیق هم تاکید کرد: سینما را 
از مهرجویی یاد گرفتیم. سینمای آقای مهرجویی انسان مدار بود و 
دغدغه انسان مدرن را داشت. ایشان دغدغه انسان معاصر را داشت 
و برای آزادی انسان فیلم ســاخت. داریوش مهرجویی را قبل تر با 

سانسور آثارش کشته بودند. سانسور، روح فیلمساز را می کشد.

اهالی سینما در سالگرد قتل داریوش مهرجویی و همسرش خواستار روشن شدن ابعاد پرونده شدند

گزارش تلویزیون جنایت بی دقت

سریال عیاری همچنان بلاتکلیف
تلویزیون زیر بار پخش این مجموعه نمی رود

تلویزیون مدت هاســت که با وضعیت نامعلوم پخش 
سریال »۸7 متر« مواجه است و براساس آنچه مدیرانش 
اعلام می کند برای انتشار این ســریال با پلتفرم ها درحال 
مذاکره اســت. اما در آخرین خبر معلوم شد که عیاری بر 
سر فروش این ســریال به پلتفرم ها به توافق نرسیده است 
و همچنان وضعیت پخش این مجموعه مشخص نیست. 
چند سال از تولید ســریال کیانوش عیاری می گذرد و در 
این مدت وضعیت پخش همچنان بلاتکلیف است؛ حال 
سوال اینجاست که چرا تلویزیون پخش سریالی که با گذر 
از جریان بروکراسی صداوسیما به تصویب و تولید رسیده 

است را خود گردن نمی گیرد؟
پس از اینکه تلویزیون بالاخره تکلیف پخش ســریال 
»سرزمین مادری« کمال تبریزی را مشخص کرد و اتفاقاً 
با اســتقبال قابل قبولی هم از سوی مخاطبان مواجه شد، 
درحال حاضر می توان گفت »۸7 متر« تنها سریالی است 
که توســط یکی از کارگردانان با ســابقه بــرای تلویزیون 

ساخته شده و با سرنوشت نامعلومی روبه رو است.
مســئولان سیما از سال گذشــته و بعد از اینکه اعلام 
کردند برای پخش  ســریال کیانوش عیــاری از تلویزیون 
تصمیمی ندارند و در پی به توافق رسیدن با یکی از پلتفرم ها 
برای پخش »۸7 متر« هســتند، دیگر خبری از جزئیات 

پخش- اینکه کدام پلتفرم و چگونه- اعلام نکرده اند.
ســریال »۸7 متر« که به نظر می رســد، هزینه کمی 
هم صرف آن نشده باشد ۸ ســال پیش ساخته شد و بعد 
از وقفه های چندبــاره در روند تولید که پــاره ای از آن به 
کمبود بودجه نســبت داده شد و بخشــی از آن به مشکل 
کرونا، در نهایت زمســتان 99 بود که عیاری موفق شــد 
تصویربرداری ســریالش را به اتمام برســاند. ساخت این 
سریال تسویه حسابی مالی محسوب می شد با تلویزیون؛ 
در حقیقــت کیانوش عیــاری »۸7 متر« را ســاخت تا 

بدهی اش را به صداوسیما بپردازد.
وقفه طولانی در پخش این ســریال در شــرایطی که 
عنوان شده بود، تصویربرداری »۸7 متر« از مدت ها قبل 

به پایان رسیده و مراحل فنی آن هم انجام شده است. 
درحالی که بســیاری از بینندگان تلویزیونی پخش 
ســریال »۸7 متر« به کارگردانی کیانوش عیاری را در 
سال ۱۴۰۰ انتظار می کشــیدند، در نهایت این سریال 
در جــدول پخش برنامه های تلویزیونی آن ســال قرار 
نگرفت و پخشــش به ســال بعد موکول شد اما سال 
۱۴۰۱ هم خبری از پخش این مجموعه نبود تا در نهایت 
اعلام شد اصلًا قرار نیســت سریال عیاری روی آنتن 

صداوسیما برود!
ماجرای پخش این ســریال همچنان بلاتکلیفی است 
اما این پرسش همواره مطرح می شود که چرا تلویزیون در 
میان پخش این همه سریال هایی که کمتر با اقبال مخاطب 
روبه رو بوده اند چنین سریالی که توسط یکی از کارگردانان 
با سابقه ساخته شده را غنیمت نمی شمارد و خود اقدام به 
پخش آن نمی کند. اتفاقی که در پخش سریال »سرزمین 
کهن« کمال تبریزی آن را تجربه کرد و این ســریال که با 
شرایط نســبتاً مشــابهی مواجه بود، در نهایت بعد از ۱2 
ســال تولید و توقف در پخش  بالاخره روی آنتن رفت. در 
سریال »۸7 متر« بازیگرانی چون علی دهکردی، مهران 
رجبی، شهین تسلیمی، فریده سپاه منصور، محمد بحرانی، 
داریوش کاردان، زنده یاد علی انصاریان، حسین سلیمانی و 

فریبا کامران ایفای نقش کرده اند.
در خلاصه داســتان »۸7 متر« آمده اســت: علیرضا 
پوردوانی به همراه همسر، دو دختر و پسرش خانه ای را از 
یک فروشنده به نام فرج ناصری خریداری می کنند اما روز 
اسباب کشی متوجه می شوند که خانه به فرد دیگری به نام 
محسن خلیلی فروخته شده است. محسن به همراه پسر، 
همســر و دو دخترش صبح زودتر از پوردوانی ها به خانه 
رسیده اند و وسایل شان را در خانه گذاشته اند اما با رسیدن 
خانواده پوردوانی ماجرای کلاهبرداری مشخص می شود.
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بازار باز هم به تنظیمات کارخانه بازگشت. در جریان معاملات 
روز گذشته بورس تهران شاخص های سهامی در مدار نزولی 
قرار گرفتند. شاخص کل بورس، با افت ۱.۱7 درصدی همراه 
شــد و مجدداً کانال 2 میلیون و ۱۰۰ هزار واحدی را از دست 
داد. شــاخص هم وزن نیز با افت ۰.۸9 درصدی همراه شد و 
به 69۰ هزار و 2۵9 واحد رسید. شاخص کل فرابورس نیز با 

افت ۰.6۵ درصدی همراه شد. 

دیــروز قیمت دلار که در واپســین معاملات نقدی روز 
یک شنبه در رقم 62 هزار و ۸۵۰ تومان معامله می شد، 
با رشد 6۰۰ تومانی در رقم 63 هزار و ۴۵۰ تومان معامله 
شد. یورو و پوند نیز به ترتیب با 6۵۰ و 6۰۰ تومان رشد 
نســبت به ارقام قبلی خود در سطوح قیمتی 69 هزار و 
۵۰۰ تومان برای یورو و ۸2 هزار و 9۵۰ تومان برای پوند 

معامله شدند. 

ریســک های منطقه ای باز هم نقش موتور افزایشــی بازار 
را ایفــا کرد. قیمت ســکه طلا طرح جدید بــه ۵۰ میلیون 
تومان رسید. فعالان بازار معتقدند که سوخت افزایشی این 
روزهای بازار طلا و سکه ریسک های مرتبط با مناقشات 
منطقه ای اســت. به عقیده این افراد، تحــرکات چند روز 
گذشــته طرفین درگیر در غرب آسیا موجب افزایش سطح 

انتظارات تورمی شده  است.

قیمت جدید سکهافزایش قیمت دلاربازگشت به تنظیمات

چالش های بودجه ۱4۰4
آیا بودجه تراز می شود؟

بودجه ۱۴۰۴ درحالی بسته می شود که کشور با مشکلاتی 
چون تورم بالای 3۰ درصدی مواجه است که منشأ آن به گفته 

کارشناسان علم اقتصاد نقدینگی و خلق پول است .
صدالبتــه یکــی از مهم ترین عوامل خلق پــول، تصویب 
سالانه بودجه عمومی دولت اســت که سال به سال به رقم آن 
افزوده شده و باعث می شود دولت برای تامین مخارج خود از 
جمله عائله بزرگ  خود که هر سال به تعداد آن افزوده می شود 
دست به استقراض از بانک ها بزند و به خلق پول بپردازد، لذا 
شــاهد افزایش نرخ تورم سالانه هستیم که گویا این دور باطل 
هیــچ گاه از بین نخواهد رفت، یا عزمی برای از بین بردن آن در 
مجموعه دولت و حاکمیت وجود ندارد. یکی از خواست های 
دولت فعلی اصلاح ساختار بودجه است که قصد دارد از طریق 
احصا و شفاف ســازی بدهی ها و تعهدات دولت و مدیریت و 
تادیه بدهی ها به آن برسد. درحالی که خود بزرگ ترین بدهکار 

نظام بانکی است و این پارادوکس عجیبی ایجاد کرده است.
راه دوم، واقعــی کــردن منابع و مدیریــت مصارف دولت 
و اجتناب از کســر بودجه اســت که به نظر می رسد با ادغام 
مصارف هدفمند سازی یارانه با بودجه عمومی دولت از همین 
الان کســری بودجه دولت به بیش از ۴۰ درصد برسد، ضمن 
اینکه بیــش از ۸۰ درصد هزینه های دولــت صرف پرداخت 
حقوق و دستمزد می شــود که در این صورت جزو هزینه های 
اجتناب ناپذیــر بــوده و چنین مدیریتی از تــوان دولت خارج 
می شود، مگر اینکه هزینه های اجتناب پذیری مثل تخصیص 
طرح هــای تملک دارایی های ســرمایه ای کاهش یابد که این 
امــر به منزله توقف عمران و آبادانی و به تبع آن کاهش تولید و 
ســرمایه گذاری خواهد بود. دولت در بودجه سال آینده عنوان 
کرده که قصد دارد  به شفاف ســازی و ضابطه مندی درآمدها 
و هزینه های شرکت نفت و سایر شــرکت های دولتی بپردازد 
که در این زمینه باید گفت، کدام شرکت دولتی؟درحال حاضر 
اکثر شــرکت های ســودده به دلیل نوع برخورد دولتی تبدیل 
به دســتگاه تخصیص بگیر شــده اند و در واقع از دولت بابت 

هزینه های خود تخصیص دریافت می کنند.
عمده شــرکت های ســودده در عمل زیان ده هستند و به 
دلیــل اینکه مجلس شــورای اسلامی آنهــا را مکلف کرده تا 
نیروهای پیمانــکاری و قراردادی خود را رســمی کنند، این 
شرکت ها  هزینه های زیادی را بابت پرسنلی پرداخت می کنند 
که همین عامل به ناکارآمدی این شرکت ها منجر شده، ضمن 
اینکه شرکت های زیرمجموعه نفت بزر گترین بدهکار سیستم 
بانکی، صندوق توســعه ملــی و خزانــه داری و بخش های 
غیردولتی هســتند که همین امر درآمدهای دولت را بســیار 
کاهش داده و هنر بودجه ریزی دولتی این بوده که شرکت های 
دولتی را از حالت سوددهی به زیان آور بودن تبدیل کرده و آنها 

را زیر چتر حمایت خود قرار داده است!
یکی از اقدامات سازمان برنامه و بودجه برای ایجاد شفافیت 
در بودجه حذف تبصره ۸ قانون بودجه سال ۱۴۰3 موصوف به 
هدفمندی و ادغام آن در بودجه عمومی است با توجه به اینکه 
منابع حاصل از فــروش فرآورده های داخلی و صادراتی و بعد 
مصارف آن اعم از یارانه معیشــتی، پرداخــت به گندم کاران و 
یارانه دارو در این تبصره به صورت جداگانه گنجانده می شــود 
و رقم آن امســال ۵9۸ همت بوده، لذا برای ایجاد شفافیت در 
بودجه تصمیم گرفته شد که منابع و مصارف تبصره ۸ به بودجه 
عمومی متصل شود که همین امر منجر به کسری شدید بودجه 
کل کشور خواهد شــد، ضمن اینکه پیش بینی می شود تا پایان 
امسال رقم هدفمند ســازی یارانه ها به ۸۱۴ همت برسد که با 
احتساب رشد ۱۰ درصدی در سال آینده در بهترین حالت این 

رقم تا بیش از 9۰۰ همت افزایش خواهد یافت.

 Wناترازی ها پاشنه آشیل دولت چهاردهم
طبق برآوردهای کارشناســی روزانه ۱2.2 میلیون لیتر 
فرآورده نفتی از کشور خارج می شود که این رقم به صورت 
غیررسمی 2۰ میلیون لیتر است که 9۰ درصد آن را گازوئیل 
تشــکیل می دهد، بعد از آن بنزین و نفت کوره در رده های 
دوم و ســوم قرار دارند؛ همین مســاله باعث شده کشور به 
وارد کننده فرآورده تبدیل شود، به طوری که برآورد می شود 
تا پایان امســال ۸۰ همــت از مصــارف هدفمندی صرف 
واردات فرآورده شــود.  این درحالی است که سهم شرکت 
ملــی نفت و گاز از صادرات کاهــش یافته و همین موجب 

ناترازی انرژی در کشور شده است.

۲/۱۰۰
هزار واحد

 6۰۰
تومان 

 5۰
میلیون تومان 

سحر شقاقی
 تحلیلگر اقتصاد

جایزه نوبل اقتصاد به سه اقتصاددانانی رسید که برای ایرانیان 
خیلی آشنا هستند. سال هاست که کتاب »چرا کشورها شکست 
می خورنــد؟« میان علاقه مندان دست به دســت و تجدید چاپ 
می شود. این کتاب را »دارون عجم اوغلو« و »جیمز رابینسون« 
نوشــته اند و فاخرترین اثری به حســاب می آید که انتشــارات 
دنیای اقتصاد منتشــر کرده اســت. به این دو اقتصــاددان، نام 
»سایمون جانسون« را هم اضافه کنید که هر سه نفر ابزارهایی را 
توسعه داده اند که می تواند توضیح دهد که چرا تفاوت ها در نهادها 

ادامه دارد و نهادها چگونه می توانند تغییر کنند.
عجم اوغلو، جانسون و رابینسون در تحقیقات گسترده خود 
به مؤلفه های اثرگذار بر توسعه اقتصادی کشورها پرداخته اند. بنا 
به اعلام کمیته جایزه نوبل، تحقیقات تجربی این سه اقتصاددان، 

اهمیت نهادهای سیاسی و اقتصادی را نشان می دهد. 
دارون عجم اوغلو، اقتصاددان ترکی-آمریکایی ارمنی تبار 
اســت که از سال ۱993 در دانشگاه MIT تدریس می کند. او 
در سال 2۰۰۵ نیز »مدال جان بیتز کلارک« را برنده شد و در 
سال 2۰۱9 عنوان استاد برجسته دانشگاه MIT را دریافت کرد. 
عجم اوغلو بیشتر برای کارش روی اقتصاد سیاسی شناخته 
شده اســت. او مقالات زیادی نوشته اســت که بسیاری از 
آنها با همکاران قدیمی اش »ســیمون جانســون« و »جیمز 
رابینسون« به رشــته تحریر در آمده اند؛ دو نفر دیگری که در 
کادمی نوبل، برنده جایزه اقتصاد سال  کنارش امروز از سوی آ

2۰2۴ معرفی شدند.
کتاب های »ریشه های اقتصادی دیکتاتوری و دموکراسی« 
و »چرا ملت ها شکســت می خورنــد« را عجم اغلو با همکاری 

رابینسون نوشته است.
سه برنده جایزه نوبل امسال، در مقاله ای که مستحق دریافت 
جایزه نوبل رشــته اقتصاد شــد، به بررسی مســتعرات اروپایی 
پرداختنــد. زمانی که اروپایی ها بخش های بزرگی از جهان را به 
مستعمره خود تبدیل کردند، نهادهای موجود را تغییر می دادند. 
نهاد به زبان ســاده، بــه معنی تعریف قاعده بازی اســت. آنها 
نشان دادند اگر جوامعی پیشــرفت نمی کنند به خاطر این است 
که عده ای صاحــب قدرت اقتصادی و سیاســی به خاطر نفع 
گروهــی خود و به هزینه عدم پیشــرفت کل جامعه، همه منافذ 
ترقی را بســته اند. به عقیده آنها، توسعه نیافتن کشورها به دلیل 
وجــود نهادهای تمامیت خواه و بهره کش اســت کــه از منافع 
اقتصادی دیگران بهره مند می شــوند و نفع شان در این است که 
اقتصاد بسته بماند و آزادی عمل عاملان اقتصادی هرگز محقق 
نشود. به عقیده این ســه اقتصاددان، هنگامی که استعمارگران 
اندکی وجود داشتند، نهادهای بهره کش را تاسیس کردند تا سود 
بیشــتری ببرند. انتخاباتی وجود نداشت و حقوق سیاسی به در 
مستعمرات به شدت محدود بود. در مقابل، مستعمرات با تعداد 
زیادی اســتعمارگر مهاجر، نیاز به نهادهــای اقتصادی فراگیر 
داشتند که مهاجران را تشویق به کار سخت و سرمایه گذاری در 
سرزمین جدید می کرد. آنها همچنین در مقاله خود نشان دادند، 
نهادهای بهره کش چگونه کشورها را به فقر کشاندند. مناطقی 
که در زمان استعمار، به طور نسبی، ثروتمند بودند، مدتی بعد در 
میان فقیرترین مناطق قرار گرفتند. علاوه بر این، آنها از آمارهای 
مرگ ومیر در میان گروه های مختلف استفاده کردند و رابطه ای را 
پیدا کردند به این شکل که هر چه مرگ ومیر در میان استعمارگران 
بیشتر باشد، تولید ناخالص داخلی سرانه امروزی کمتر می شود. 

به این دلیل که مرگ ومیر استعمارگران بر شیوه انواع نهادهایی که 
تاسیس شده بودند، تاثیر گذاشت. 

 Wآیا نوبل 2024 را نهادگرایان بردند؟
 در محافل مختلف گفته می شود، این سه اقتصاددانان نهادگرا 
هستند و جایزه نوبل امسال به اقتصاددانان نهادگرا رسیده است 
اما دو ملاحظــه در این زمینه وجــود دارد. یکی اینکه، تعریف 
نهادگرایی در علم اقتصاد با آنچه در کشــور ما مرســوم شده، از 
اساس متفاوت است و دیگر اینکه، سه برنده جایزه نوبل اقتصاد، 
متخصصان اقتصاد سیاســی هستند و در حقیقت جایزه امسال 
به اقتصاددانانی داده شــده که در زمینه اقتصاد سیاسی تحقیق 
می کننــد. در این میــان، نهادگراهای ایرانــی تعریف دیگری از 
نهادگرایی دارند و معتقدند نهادگرایی جایگزینی برای اقتصاد آزاد 
است. درحالی  که مطابق نظر موســی غنی نژاد این نظر درست 
نیســت. چنان که مســعود نیلی هم می گوید، علــم اقتصاد در 
هسته مرکزی خود عناصری دارد که هیچ کدام جزو ویژگی های 
متمایزکننده مکاتب درون علم اقتصاد از یکدیگر نیستند. یعنی 
اجزای ثابتی در هسته مرکزی علم اقتصاد وجود دارد که مشترک 
است. این اجزای مشــترک در حوزه اقتصاد خرد این است که 
بازار تخصیص دهنده منابع است و زمانی که بازار به درستی کار 
می کند نتیجه اش تخصیص مطلوب منابع اســت. دولت اینجا 
وظیفه و نقش و جایگاه تنظیم گری را بر عهده دارد. اگر انحصار 
وجود داشته باشد، دولت باید در جهتی حرکت کند که انحصار 
را به شرایط رقابتی نزدیک و کاری کند که عملکرد اقتصاد هرچه 
بیشتر به شرایط رقابتی نزدیک شود. چنین وجوهی در مکاتب 
اقتصادی مشــترک اند و معمولًا دربــاره آن بحث زیادی وجود 
ندارد. اما شــرایطی هم وجود دارد که کارکرد بازار یا امکان پذیر 
نیســت، یا انجام آن پرهزینه اســت؛ که منظور، کارکرد عرضه 
کالای عمومی اســت اینجا همان جاســت که دولت مسئولیت 
دارد. شرایطی هم هســت که جهت گیری دولت حمایتی است 
که این جهت گیری را با ســازوکار تامین اجتماعی پیش می برد و 
نقش بازتوزیعی ایفــا می کند، مثل اینکه مالیات می گیرد و از آن 
طرف هــم حمایت های اجتماعی خود را دنبــال می کند. اینجا 
کمی جای تفاوت دیدگاه بیشتر نه از درون علم اقتصاد، بلکه از 
منظر نگاه های سیاسی به اقتصاد وجود دارد. مثلًا اینکه می بینیم 
احزاب در کشــورهای پیشــرفته در این زمینه با هم اختلاف نظر 
دارنــد، اگر نه در زمینه کارکرد بــازار و عرضه کالاهای عمومی 

اختلاف نظری وجود ندارد.
در حوزه اقتصاد کلان و رشــد اقتصاد و اینکه رشــد پایدار 
اقتصادی برقرار باشــد و شــرایط رقابتی وجود داشــته باشد، 
سرمایه گذاری شــود، بهبود تکنولوژی اتفاق بیفتد و... فراتر از 
آن اســت که به یک مکتب اقتصادی محدود شــود. چون باید 
شرایطی برقرار شود که رشد اقتصادی رخ دهد و عواملی که لازم 
است رشد را محدود کند مانند ملاحظات زیست محیطی و... 

باز جزو مشترکات علم اقتصاد است.
حوزه های باریکی باقی می مانــد، مانند اینکه وقتی اقتصاد 
وارد دوره های رونق و رکود می شــود، دولت در سیاست گذاری 
چقدر نقش داشته باشــد؟ یا اینکه چگونه سیاست گذاری کند 
و مســائلی از این دســت که به نظر می رسد حوزه اختلاف میان 
اقتصاددانان در کشور ماســت. به گمانم، درحال حاضر بیشتر 
اختلاف نظرها در کشــور ما به همان حوزه اول برمی گردد، یعنی 
همان حوزه ای که مشــترکات همه مکاتب اقتصادی اســت و 
فراتــر از مکاتب اقتصادی قرار دارد. بــه عبارتی، ما با آنچه در 
کشورهای پیشــرفته مطرح است، فاصله داریم. یعنی اینجا اگر 
در حوزه های مشترک، اقتصاددانی بگوید دولت لازم نیست در 

بازار رقابتی دخالت کند و بازاری که نزدیک به شــرایط رقابتی 
است باید کار خود را انجام دهد و دولت اگر می خواهد در مورد 
رشد قیمت ها، مداخله ای انجام دهد نباید در بازار اقتصاد خرد 
باشــد، بلکه باید در سطح اقتصاد کلان باشد و از طریق کنترل 
رشد حجم نقدینگی این کار را انجام دهد که اینها جزو ابتداییات 
مشترک علم اقتصاد است. اما اینجا به کسی که این صحبت ها 
را مطرح می کند می گویند، شما از مکتب خاصی پیروی می کنی 
و به عبارتی، اقتصاددان لیبرال هستی. مشخص است که اصلًا 
موضوع را متوجه نشدند و نمی دانند اقتصاددان لیبرال کجا از بقیه 
متمایز می شــود. به همین خاطر، درحال حاضر هیچ ضرورتی 
نــدارد که ما بخواهیم وارد عرصه هایی شــویم که خود را متمایز 
کنیم. مبانی فلســفی و آنچه هسته اصلی علم اقتصاد را تشکیل 
می دهد، مبتنی بر این اســت که اصالت با مردم است و مردم هم 
در انتخاب خود آزاد هستند و دولت، نهادی است که باید حقوق 
پذیرفته شــده مردم را در حوزه هایی کــه ناکارآمدی وجود دارد، 
تضمین کند. مثل انحصار، نابرابری، توزیع درآمد، فقر و مواردی 
از این دست که باید دولت از طریق درست اقدامانی را انجام دهد 

تا ناکارآمدی کاهش پیدا کند. 
بســیاری از کســانی که در ایران با عنوان نهادگرا شــناخته 
می شــوند، بیش از هواداری از یک رویکرد فکری مشخص با 
روش شناســی و الگوهــای تحلیلی ویژه آن، انــگار یک قبیله 
سیاســی اند که دنبال هماوردی با هم دانشــگاهیان سابق خود 
می گردند. نهادگرایی ایرانی بــه آنچه که در جاهای دیگر جهان 
نهادگرایی خوانده می شود و آن را با کسانی مانند داگلاس نورث 
و رونالد کوز و تورســتن وبلن می شناسند، خیلی ربطی ندارد. 
در هــر شــاخه ای از دانش و البته اقتصاد دیــدگاه ها و مکاتب 
مختلف وجود دارند، دیدگاهی که اقبال بیشتری دارد و رسمیت 
می یابــد جریان اصلی تلقی می شــود و دیگــران را غیرمتعارف 
)هترودوکــس( می خوانند. با این حال، با وجود همه اختلافات 
در پیش فرض هــا و روش و الگوهــا و دیدگاه های نظری همه را 
می تــوان علم به معنای اعم آن دانســت و پویایــی علم تا اندازه 
زیادی به معنای همین گفت وگوهای ســازنده میان دیدگاه های 

متفاوت است. 

 Wباز شدن جدل قدیمی
مســعود نیلی، در نامه سرگشــاده ای که حدود دو سال قبل 
خطاب به عباس شاکری نوشت، گفته بود: »سیاستمداران ما از 
صمیم قلب، شیفته نظرات سلبی شما هستند. شما آرزوهای آنها 
را بیان می کنید. شما دنیایی را ترسیم می کنید که هر سیاستمداری 
به دنبال آن می گردد. شما می گویید اکسیری به  نام اقتصاد نهادگرا 
وجــود دارد که می توان با آن، بــدون انجام اصلاحات قیمتی در 
بازارهای مختلف، فســاد را کنترل کرد«. اما سوال این است که 

چرا سیاستمداران، نهادگرایان ایرانی را دوست دارند؟
اقتصاددانان جریان اصلی می گویند، چون اقتصاد نهادگرای 
ایرانی در واقع پوششــی اســت که بر توهمات پوشــانده شده و 
چارچوب علمی اقتصاد را ندارد. امروز نسل جدید اقتصاددانان 
جوان ایرانی که طرفدار بازار آزاد هستند، در بهترین ژورنال های 
کادمیک  اقتصادی ایران مقاله می نویسند و در بالاترین سطح آ
اقتصاد دنیا کار می کنند. دوستان نهادگرا هم اگر مدعی هستند، 
همیــن کار را بکنند. شــاید در ایران متر و معیــار دقیقی برای 
اندازه گیــری علمی بودن مقالات نداشــته باشــیم، ولی در دنیا 
ژورنال های اقتصادی رنکینگ مشــخصی دارد. اگر حرف های 
آنهــا مبنای علمی دارد، به روش علمی آن را چاپ کنند تا قابل 
سنجش باشد. اگر مقاله ای در یک ژورنال تاپ نهادگرایی چاپ 

کردند، می توانیم درباره اش صحبت کنیم. 

نوبل اقتصادی به اقتصاددانان نام آشنایی رسید

محققان رفاه اجتماعی
سعید خوش بین

خبرنگار سازندگی
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گزارش روز

یکی از وعده های مهم مسعود پزشکیان که طبقه متوسط را تا 
حدی پای صندوق آورد، مساله رفع فیلترینگ و محدودیت های 
اینترنت بود. دولت رئیسی محدودیت های قابل توجهی در حوزه 
اینترنت ایجاد کرد که سیاســت آن با گسترش فیلترشکن ها تا حد 
زیادی شکست خورد و کماکان جامعه درحال پیمودن مسیر خود 
با پلتفرم های ارتباطی خارجی اســت. حــالا این وظیفه بر گردن 
پزشکیان و دولت او مانده که فیلترینگ را بدون تعارف و به سرعت 
و برای تمامی مردم بردارند. امروز دومین جلســه شــورای عالی 
فضای مجازی است و قطعاً مسئولان امر باید خروجی اقدامات 
محدود کننده، ازجمله گزارش ایسپا که نشان دهنده اقبال کم مردم 
به صدا وســیما و پلتفرم های داخلی اســت را مدنظر قرار دهند.  
ایسپا از اردیبهشت ماه ۱۴۰3 طرح نظرسنجی وضعیت اجتماعی 
فرهنگی دانشجویان دانشــگاه های دولتی را با همکاری معاونت 
فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری اجرا کرده 
است. در این گزارش متغیرهای متعددی، ازجمله اوقات فراغت 
دانشجویان، میزان استفاده دانشجویان از پیام رسان ها و شبکه های 
اجتماعــی، منبع پیگیری اخبار و موارد دیگر مورد بررســی قرار 
گرفته است. در این نظرسنجی با 2 هزار و 2۵۰ نفر از دانشجویان 
دانشگاه های دولتی در سراسر کشور مصاحبه حضوری انجام شده 
اســت. ۵2 درصد از این مصاحبه شــوندگان زن و ۴۸ درصد مرد 
هســتند. بیش از ۴7 درصد از آنها در بازه  ســنی ۱۸ تا 22 سال و 
33.6 درصد در بازه بین 23 تا 27 ســال و ۱7.2 درصد هم بیشتر 
از 2۸ سال سن دارند. اکثریت پاســخ گویان )6۱ درصد( مدرک 
کارشناســی دارند، 2۸.7 درصد صاحب مدرک کارشناسی ارشد 
هستند و ۱۰ درصد هم مدرک دکتری دارند. نتیجه این نظرسنجی 
نشان می دهد پرکاربردترین ابزار دانشــجویان ایرانی برای گذران 
اوقات فراغت »پیام رســان ها و شبکه های اجتماعی« هستند که 
79.۵ درصد از شــرکت کنندگان در این نظرسنجی گفته اند »هر 
روز« از آنها استفاده می کنند. ۱2.۴ درصد نیز هفته ای یک یا چند 
بار از این پلتفرم ها برای گذران اوقات فراغت اســتفاده می کنند. 
فقط یک درصد از پاسخ گویان گفته اند که »اصلًا« در این پلتفرم ها 
نمی گردند و از آنها استفاده نمی کنند. در میان فعالیت های مربوط 
به گذراندن اوقات فراغت »گوش دادن به موســیقی« در رتبه دوم 
و »معاشــرت با دوســتان« در رتبه ســوم قرار دارد. »بازی های 
کامپیوتری« هم هشــتمین فعالیت پرتکرار دانشجویان است که 
۱3.3 درصــد از افراد گفته اند، »هــر روز« آن را انجام می دهند. 
طبق یافته های این نظرســنجی، تلگرام با ۸9.۵ درصد اســتفاده 
پرکاربردترین پلتفرم برای دانشــجویان ایرانی است. اینستاگرام با 
۸۵.7 درصد، دومین پلتفرم محبوب دانشجویان است. واتس آپ 
66.7 درصــد و یوتیــوب ۵۰.۴ درصد اســتفاده دارد. بنابراین، 
چهار پلتفرمی که بیشــترین اســتفاده را بین دانشــجویان ایرانی 
دارد، همگی پلتفرم های خارجی فیلترشــده هستند. پلتفرم های 
ایرانی پرکاربرد بین دانشــجویان کمتر از ۴۰ درصد استفاده دارند؛ 
ایتا 3۸.۴ درصد و روبیــکا 29.6 درصد محبوبیت دارد. ایکس 
)توئیتر ســابق( با 23.۵ درصد بعد از این دو پلتفرم ایرانی در رتبه 
هفتم جا گرفته است. ایسپا در گزارش خود استفاده از شبکه های 
اجتماعی و پیام رسان ها توسط دانشجویان را با میزان استفاده آنها 
توســط ایرانیان بالای ۱۸ سال مقایســه کرده است و این مقایسه 
نشــان می دهد، دانشــجویان به  طور کلی بیشتر از سایرین از این 
پلتفرم ها اســتفاده می کنند. در این میان، مقایسه میزان استفاده از 
تلگرام برای دانشجویان حدود 9۰ درصد و برای سایر افراد حدود 
3۸ درصد است. درحالی که نزدیک به ۸6 درصد دانشجویان از 
اینســتاگرام استفاده می کنند، میزان استفاده سایرین ۵۰.6 درصد 
است. میزان استفاده دانشجویان از پیام رسان واتس آپ نیز 2 برابر 
ســایر افراد است. مقایسه میزان استفاده دانشجویان از یوتیوب و 
ایکس )توئیتر ســابق( با ایرانی های بالای ۱۸ سال بسیار جالب 
توجه اســت؛ چون فاصله زیادی میان میزان اســتفاده از این دو 
پلتفــرم در میان این دو گروه وجــود دارد. درحالی که بیش از ۵۰ 
درصد از دانشجویان از یوتیوب استفاده می کنند، این پلتفرم فقط 
برای ۸.۵ درصد از ایرانیان بالای ۱۸ سال کاربرد دارد. همچنین، 
میزان استفاده از شــبکه اجتماعی ایکس )توئیتر سابق( در میان 
دانشجویان 2۸.۵ درصد اســت، درحالی که فقط 2.۵ درصد از 
ایرانی های بالای ۱۸ ســال از این پلتفرم اســتفاده می کنند. نتایج 
این نظرسنجی همچنین نشــان می دهد، پلتفرم های آنلاینی مثل 
سایت ها، خبرگزاری ها و شبکه های اجتماعی داخلی و خارجی 
به  ترتیب با 2۵.2 و 2۰.۴ درصد اصلی ترین منابع دانشجویان برای 
پیگیری اخبار هســتند. در میان رسانه های کاربردی دانشجویان 
برای پیگیری اخبار، صداوســیما بــا ۱2.۵ درصد کمتر از نصف 
پلتفرم های آنلاین داخلی کاربرد دارد. شــبکه های ماهواره ای هم 
فقط به میزان ۸ درصد منبع پیگیری اخبار محسوب می شوند. در 
این رتبه بندی »دوستان و آشنایان«  با حدود ۵ درصد در رتبه پنجم 
و روزنامه ها با کمتر از یک درصد کاربرد در رتبه ششم قرار دارند.

احمدرضــا مومنــی: کمابیــش هر بــار که زلزلــه ای رخ 
می دهد، برخــی به یاد احتمــال وقوع زلزلــه ای در تهران 
می افتند؛ پایتخت پرجمعیتی که سال هاست با هشدارهای 

زلزله شناسان روبه رو است.
»علی بیت الهی«، رئیس بخش زلزله شناســی مهندسی و 
خطرپذیری مرکز تحقیقات راه و مســکن به تازگی گفته است، 
از حدود هزار برج بالای ۱2 طبقه در تهران، نزدیک به ۱۰۰ برج 
بلندمرتبه دقیقاً بر روی گسل فعال ساخته شده  است. او اشاره 

کرده که این ساخت و سازها عمدتاً در منطقه یک 
انجام شده و مابقی مربوط به منطقه 22 است.

همزمــان »علیرضا زالی«، رئیس دانشــگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی اعلام کرده است که 
پنج گســل بالقوه فعال در پایتخت وجود دارد که 
تمامی بیمارستان های مادر بر روی این گسل ها 
قــرار دارند و بــا کوچک ترین عارضــه ای، این 

سازه ها در هم فرو می ریزند.
به نوشــته »ایلنا«، رئیس بخش زلزله شناسی 
مهندســی و خطرپذیری مرکــز تحقیقات راه و 
مســکن اعلام کرد، براســاس مطالعات انجام 
شده، در تهران ۱6 ساختمان بیمارستانی بر روی 
گسل های ساخته شــده که این ساخت و سازها 
در حریم های گســلی منطقه یک، دو، پنج و 22 

انجام شده و همچنین ســه ایستگاه آتش  نشانی بر روی گسل 
ساخته شــده که باید توجه داشت، در حالی این مراکز بر روی 
گسل ساخته شــد که همین مراکز پس از وقوع زلزله به مردم 

خدمات رسان باشند.
بیت الهی با اعلام اینکه جلو ساخت سه برج در تهران گرفته 
شده است، گفت: »اخیراً اجازه ســاخت برج 2۴  طبقه کوی 
فرشته بر روی گســل نیاوران، هتل ولنجک و برج نیاوران بر 
روی گسل داده نشد. درباره هتل ولنجک، مرکز اعلام کرد که 
جانمایی ساخت این هتل بر روی گسل است و طبق مصوبه و 
قانون به  طور کلی ساخت برج در این محدوده ها ممنوع است 
و ســخنگو قوه  قضائیه هم اعلام کرد که ساخت هتل ولنجک 

را متوقف کرده  است«.
به  گفته این عضو هیات علمی و رئیس بخش زلزله شناسی 
مهندســی و خطرپذیــری مرکــز تحقیقات راه، مســکن و 
شهرســازی، پیش  از این پهنه گســلی 6 شهر تهران، مشهد، 
کرج، تبریز،  زنجان و کرمان منتشر شده بود و در ادامه اجرای 
قانون مدیریت بحران باید نقشه  پهنه های گسلی سایر شهرها 

را هم ارائه دهیم.
زلزله چه بر ســر تهــران مــی آورد؟ وقتی این پرســش با 
کارشناســان فن در میان گذاشــته می شود، پاســخ ها چندان 
امیدبخش نیست. حتی هســتند برخی از استادان پژوهشگاه 
بین المللی زلزله شناســی کــه می گویند، پــس از زلزله بزرگ 
تهــران، باید پایتخــت را رها کرد و زنده ها را به شــهر دیگری 
برد. چرا که کشــته های میلیونی و خرابی های گسترده بناها و 
زیرساخت های درهم و نامنظم فعلی، اجازه هیچ کاری غیر از 
دورکردن بازمانده ها از شهر را نمی دهد. کارشناسان معتقدند  
تهران، استعداد زلزله هفت ونیم تا هشت ریشتر را دارد و دامنه 

تخریب آن بسیار وسیع خواهد بود.
تهــران،  هفتمیــن شــهر متراکم جهــان اســت که طبق 
پژوهش های انجام شده، توسعه عمودی و افزایش تراکم علت 
مستقیم کاهش تاب آوری شهر در سوانح طبیعی و مخاطرات 
انسانی است. به عبارت دیگر، تهران در صورت وقوع هرگونه 
مخاطره ای مانند زلزله یا جنگ به شدت آسیب پذیر است. مرکز 
پژوهش های مجلس در گزارش دیگری، تراکم جمعیت تهران 

در هکتار را 7۸.۵2 نفر اعلام کرده اســت. تهران، چهارمین 
شهر متراکم کشور است. شهر مشهد با تراکم ۱۰6.۴۴ نفر در 

هکتار متراکم ترین شهر ایران است. 
چنــدی پیش هم محمــد آقامیری،  رئیــس کمیته عمران 
شورای شــهر تهران گفته است که آمادگی تهران در برابر زلزله 
کمتر از 2۰ درصد اســت. خبرگزاری ایســنا به نقل از محمد 
آقامیری نوشته بود که کارگروهی برای بررسی میزان تاب آوری 
تهران در برابر زلزله تشکیل شــده است. آقامیری گفته است 

که تلاش هایی در جریان اســت تا به کمک متخصصان،  بسته 
راهبردی آمادگی زلزله احتمالی تهران تدوین شــود. قبل از آن 
رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران هم گفته 
بود که »در زلزله احتمالی تهران تا سه روز مردم خودشان باید 

به داد خودشان برسند«.

 W ریسکی ترین مناطق
براســاس بررســی های علمی که در ســال 2۰2۰ توســط 
فرناز کامران زاد، حســین معماریان و مهدی زارع منتشر شد، 
پایتخت نشینان در مناطق پایین دست خیابان دماوند، انقلاب و 

آزادی بیش از دیگران با خطر ویرانی روبه رو هستند.
اما در بخشــی از این پژوهش آمده اســت: »ریسکی ترین 
مناطــق، ۱۱ )گمرک، منیریه، شــانزلیزه(، ۱2 )بــازار و مرکز 
شــهر(، ۱۵ )خاوران، مشــیریه، مســعودیه، شــوش(، ۱6 
)نازی آبــاد، خزانه بخارایــی، جوادیه(،2۰ )شــهرری( و ۱۸ 

)شادآباد( هستند«.
همچنین از مناطق ۱۰ )سلسبیل، رودکی، سی متری جی(، 
۱7 )فلاح، امام زاده حسن و یافت آباد(، ۱۵ )خاوران، مشیریه، 
مسعودیه، شــوش(، ۱6 )نازی آباد، خزانه بخارایی، جوادیه(، 
۱۱)گمرک، منیریه، شانزلیزه( و 2۰ )شهرری( به عنوان مناطقی 
که بیشترین شــدت زمین لرزه را تجربه می کنند، نام برده شده 

است.
گسترش آسیب پذیری تهران در زلزله تقریباً با تحول توسعه 
شهری ارتباط معناداری دارد. تهران قدیم، عمدتاً بخش  های 
مرکــزی و جنوبی تهــران فعلی را شــامل می شــد. بنابراین 
نیمه جنوبی شهر فعلی در واقع از سازه های قدیمی تر و عوامل 
آسیب پذیرتر نســبت به نیمه شمالی که محیطی جدیدتر است 

تشکیل شده است.
همزمان برخی دیگر معتقدند که مناطق شمالی پایتخت با 
فعال شدن احتمالی گسل های شمالی تهران بیشترین آسیب را 
از زلزله خواهند دید. مطالعات جمعیتی نشان می دهد که نوار 
پیرامونی تهران از غرب تا جنوب تهران و همچنین از تهرانسر 
تا شــهرری و کوه بی  بی شهربانو، تراکم جمعیتی بالایی دارد. 
به همین دلیل حتی اگر گسل شمال تهران به حرکت در بیاید، 

کماکان احتمال بالا بودن آسیب ها در این مناطق زیاد است.
به اعتقاد مهدی زارع، از استادان پژوهشگاه زلزله شناسی: 
»در مناطق 7 و ۸ تا 2۱ شهرداری تهران با مساله خطر بالای 
زمین لرزه مواجه هســتیم؛ پهنه ای که ریسک زیادی دارد. به 
هر حــال، پهنه  مرکــزی و جنوبی )جنوب شــرقی، جنوب و 
جنوب غربی( بافت فرســوده زیادی دارد. با توجه به جمعیت 
بالا و تراکم بافت فرسوده در بخش های مهمی از مرکز و جنوب 
تهران به ســمت کل پهنه جاده تهــران - کرج، بخش صنعتی 

تهران آسیب پذیر هستند«.
وقتی در مورد زلزله تهران صحبت می شــود، 
ظاهراً نگرانی اصلی گســل شمال تهران، مشاء، 
کهریزک، پردیســان و همه گسل های محدوده 

اصلی شهر هستند.
اما به اعتقاد زارع؛  »هیچ مساله ای در سوانح 
طبیعی، مهم تر از زلزله تهران نداریم. محاسبات 
ما نشــان می دهد به دلیل تراکــم جمعیتی بالا، 
تهــران آســیب پذیری بالایی در زلزلــه خواهد 

داشت«.
نکته مهم اینجاست که بسیاری از تخمین ها 
در ارتباط با ویرانی هــای زلزله با در نظر گرفتن 
جمعیــت شــب خواب و ســاکن تهــران اعلام 
می شــوند. این درحالی است که اگر در یک روز 
کاری میــان هفته، زلزله ای به بزرگی هفت در تهران رخ بدهد، 
حــدود پنج میلیون نفــر به جمعیت در معــرض خطر اضافه 

خواهد شد.
اما یــک تئوری دیگر هم وجــود دارد که می گوید، ممکن 
اســت وقوع زلزله ای قوی، کیلومترها دورتر از تهران )مثلًا در 
ملارد مانند آنچــه در 29 آذر ۱396 اتفاق افتاد( تخریب های 
گســترده ای در نقاط مختلف پایتخت به بار بیاورد. با توجه به 
این سناریو باید منتظر تخریب در کدام بخش های تهران بود؟ به 
گفته مهدی زارع، حتی اگر زلزله ای در درون تهران اتفاق نیفتد، 

باید منتظر آسیب بالا در تهران بود.
او معتقد اســت که »به عنوان مثال، در زلزله ۱9 اردیبهشت 
99، تاثیر ارتفاع ســاختمان ها و خاک نرم در تشــدید امواج 
لرزه ای دیده شد. مردم مناطق مرکزی، جنوبی و شرقی تهران، 
در ساختمان هایی که روی خاک نرم قرار داشتند مثل شهرری، 
این زلزله را حس کردند. اگر ســاختمان ها تاب آور نباشــند، 
تکان های شــدیدتر موجب ریزش و تخریب این ساختمان ها 

می شود«.

 W بحران آب بعد از زلزله
در دهــه 6۰ میلادی یک خط لولــه فولادی به طول ۴۵ 
کیلومتــر و همچنین یک خط لوله بتنی با طول ۴3 کیلومتر 
در بین آبگیر بیلقان کرج و شهر تهران توسط گروه مهندسین 
مشاور »الکساندر گیبس و همکاران« طراحی و اجرا شد. 
ایــن خطوط لوله تامین کننده بخش عمــده ای از آب تهران 
است و پیوســته درحال بهره برداری و ســرویس است. به 
همین دلیل، عملکرد لرزه ای این خطوط برای شــهر تهران 
دارای اهمیت ویژه ای است. به این دلیل که در زمان طراحی 
این خطوط لوله، شــناخت درستی نسبت به خطرات ناشی 
از زلزله وجود نداشــت و همچنین آیین نامه های لرزه ای به 
شــکل امروزی در دسترس نبوده اســت، در نتیجه با وقوع 
زلزله شرایط آب رسانی نیز مناسب نخواهد بود،  زیرا از 37۵ 
مخزن آب اضطراری که برای شهر تهران تعبیه شده،  تاکنون 
۱۱۰ مخزن نصب شــده اند و به قطع ایــن مقدار جوابگوی 

جمعیت بعد از زلزله نخواهد بود. 

۱۰۰ برج بلندمرتبه و بیمارستان های مادر تهران بر روی گسل قرار دارند

نگرانی بزرگ 

 

فراز زندیه، فوق تخصص سم شناســی گفت:  الــکل اتانول و 
متانول، هــر دو در صنایع پتروشــیمی تولید می شــوند و اگر 
بخواهند مشــروبات را بدون تلفیق الکل به مشــتری بدهند، 
قیمت آن بیش از چیزی اســت که اکنون به فروش می رســد، 
به همین دلیل الکل را از صنایع پتروشیمی خریداری می کنند 
و به محصولات شان اضافه می کنند تا حجم مشروبات بیشتر 

شود و با قیمتی که به مشتری می دهند، مقرون به صرفه باشد.

ســتار هاشــمی، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: یک 
طرح کلی درخصــوص موضوع رفع فیلترینگ مطرح اســت و 
سامانه ها یا پلتفرم خاصی را مصداقی بیان نکردیم، کلًا صحبتی 
که در این طرح مطرح است، یک بسته است. الان وضعیت با ادله 
مختلف، وضعیت مناسبی نیســت. درحال حاضر فیلترشکن ها 
باعث شده که بدون هیچ محدودیتی عملًا دسترسی ها وجود دارد 

و هیچ محدودیتی روی آن نیست، این دغدغه جدی است.

مهشــید ناصحی،  عضو هیات علمی دانشــگاه علوم  پزشکی 
ایران گفت: سال ۱۴۰2، 7هزار و 26۱نفر به بیماری سل مبتلا 
شدند که از این تعداد ۴۴ درصد را زنان و 2۵ درصد را بیماران 
غیرایرانی تشکیل می دادند. استان های سیستان وبلوچستان، 
گلستان، گیلان، خوزستان، خراسان رضوی، قم و یزد به ترتیب 
بیشترین تعداد ابتلا به سل را دارند. متاسفانه، ابتلا به بیماری 

سل در تمام استان های کشور گزارش شده است.

 7 هزار نفر در یک سال صحبت کلیبرای فروش بیشتر 

شکست فیلترینگ
خروجی امروز جلسه شورای عالی فضای مجازی 

چه خواهد بود؟
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کارنامه: خاطرات هاشمی 1380

جمعه 19 مرداد 
راهپیمایی حمایت از انتفاضه فلسطین

پیش از ظهر برای شرکت در مراسم راهپیمایی 
حمایــت از انتفاضه فلســطین رفتم. بخشــی از 
خیابان انــقلاب تا مقابل دانشــگاه ]تهران[ را در 
صفوف مردم بودم.  گرم ابراز احساســات کردند؛ 
مثل راهپیمایی های معمولی، جمعیت زیاد نبود و 

شهرستان ها، بهتر از تهران بود. 
بولتن های زیادی بــرای مطالعه به خانه آورده 
بــودم. وقت را پُر کــرد؛ ازجمله یک ســند مهم 
سرّی که کارشناســان آمریکایی درباره ضررهای 
خصومت با ایران و منافع همکاری دو کشور برای 

دولت آمریکا تهیه کرده اند. 
مهــدی، ]مدیرعامل ســازمان بهینه ســازی 
مصــرف ســوخت[، مطالــب زیــادی درباره 
سیاســت ها و تکنولوژی های انرژی و نفت و گاز 
گفت؛ ازجمله اینکه تأخیر صدورگاز ایران به ترکیه 
به خاطر تأخیر ایران در آماده سازی مرکز سنجش 
گاز که قرار اســت به تأیید یکی از شــرکت های 
معتبر جهان برسد و هنوز نرسیده و از ضرر فراوان 
تولیــد اتومبیل های ایرانی با کیفیت پایین ازجمله 
]مصرف[ ســوخت زیــاد و آلوده  کــردن محیط 
زیســت. برای بازدید مرکز تحقیقات نفت و گاز 
و درخصوص تکنولوژی حذف ســکوهای نفتی 
در دریا و بُردن تأسیســات لازم در کف دریا و سر 

چاه ها، عازم اروپاست. 
اعلام شــد که ۵۰ هواپیمای جنگی و پشتیبانی 
آمریکا و انگلیس، بعضی تأسیسات جنوب عراق را 
بمباران کرده اند. عراق گفت، فقط یک کشته و ۱۱ 
زخمی داشته. اسرائیل به تلافی بمب گذاری دیروز 
در بیت المقدس، چندین دفتر حکومت خودگردان 
]فلســطین[ را تصرف کرده و با ]هواپیمای[ اف-

۱6 کرانه غربی را بمباران کرده است. 
در مقدونیــه، جنــگ داخلــی ادامــه دارد و 
مذاکرات متوقف شــده و صحبت از تجزیه کشور 
اســت. ترکیه، بخش ترکــی رادیــو ]دویچه وله[ 
آلمان و بی بی سی را ممنوع کرده است. سلطانعلی 
]محمدزاده[ باغبان جدید منزل  گفت، حقوق ماه 
خود را گرفته اما در اتوبوس ســارق از جیب او زده 

است؛ گفتم جبران می کنم. 

شنبه 20 مرداد 
بحث برای راهکارهای آینده

در جلسه مجمع ]تشــخیص مصلحت نظام[ 
اجازه تحقیق و تفحص مجلس از نهادهای تحت 
امر مســتقیم رهبری با اجازه ایشــان داده شــد. 
کمیســیون قضایی در مصوبه قبلی خود، اضافاتی 
هــم برای این اصلاحیه داشــت که بــا تذکر دفتر 
رهبری، امروز صبح اصلاح کردند. ضمناً تفســیر 
شورای نگهبان در مورد ممنوعیت نهادهای فوق 
مجلــس از قبیل شــورای نگهبــان و ]مجلس[ 

خبرگان هم بر قوت خود باقی ماند. 
ظهر آقای ]عباس واعظ[ طبســی، ]محمد[ 
یزدی، ]محمدعلی[ موحدی ]کرمانی[، ]احمد[ 
جنتی و ]علی اکبر[ ناطق]نوری[ میهمانم بودند. 
از آرای ســفید اکثریت مجلس ]ششــم[ در مورد 
]انتخاب[ حقوقدانان ]شورای نگهبان[ به عنوان 
دهن کجی به رهبری و مجمع و قوه قضاییه انتقاد 
شد و اخبار مربوط به اعضای جدید کابینه بررسی 
و کابینه با این ترکیب، ضعیف و چپ تر از گذشــته 
ارزیابی شد. از سخنرانی روز تحلیف رئیس جمهور 
هم انتقاد شــد کــه به جــای برنامــه کار آینده، 
شــعارهای سیاســی و انتخاباتی تکرار شد. برای 

راهکارهای آینده بحث شد.

108 افراط در اختلاف  
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حدود ۴۵ ســال از ربوده شدن صادق 
زیباکلام توســط دموکرات ها در کردستان 
می گــذرد. او از ســوی دولــت مهندس 
بازرگان، نخســت وزیر وقت ایــران برای 
بررســی اوضاع کردســتان به مهاباد رفته 
بود اما ربوده شد و البته در کمتر از دو روز 
آزاد شد. سازندگی همزمان با سالروز این 
واقعه به مرور برخی از مطبوعات آن زمان 
و ســوءظن هایی که علیه این شــخصیت 

سیاسی شکل گرفت، پرداخته است. 
22  مهر ماه سال ۵۸ عکسی از صادق 
زیباکلام در روزنامه کیهان منتشــر شــد 
که از ربوده شــدن او خبر مــی داد و اینکه 
چند مرد مســلح نماینده نخســت وزیری 
را از فرمانداری مهابــاد ربودند و به نقطه 
نامعلومی بردند. زیبــاکلام در آن زمان در 
معاونــت نخســت وزیری در امور انقلاب 
بود و انتخاب شــد تا به قول خودش برای 
بازگرداندن آوارگان کُــرد، تلاش کند. 2۱ 
مهرمــاه هم قــرار بود، معتمــدان مهاباد 
در یک جلســه مشــورتی با زیباکلام در 
فرمانداری مهاباد برای راه حل پیشنهادی 
آنان در مورد اوضاع منطقه شرکت کنند و 

به همین دلیل در مهاباد مانده بود. 

 Wآزادی و نخستین اظهارنظر زیباکلام
روزنامه اطلاعات فردای آن با انتشــار 
خبر ربوده شــدن او شــرح ماجــرا را به 
نقــل از ســرهنگ نجف زاده، جانشــین 
فرمانده عملیاتی ارتش در مهاباد نوشت: 
»هنگامی که فرماندار مهاباد در مراســم 
تشــییع جنازه رئیس شــهربانی مهاباد در 
پادگان شــرکت کرده بــود، دموکرات ها به 
محل فرمانداری رفته و زیباکلام، نماینده 
نخســت وزیر را با خود به نقطه نامعلومی 
بردند«. زیباکلام دو روز پس از این ماجرا 
آزاد شــد اما مجموعه اتفاقــات آن روزها 
برایش دردسرهایی ایجاد کرد ازجمله اینکه 
سوء ظن هایی علیه او شکل گرفت. صفحه 
تلگرامی مطبوعات قدیمــی هم به  تازگی 

بخشــی از خبرهای منتشر شده آن روزها 
را بازنشر کرده ازجمله نقل قول های صادق 
زیباکلام دربــاره گروهی که گروگان گیری 
کرده بودند. »رفتار آنهــا با من فوق العاده 
خوب بود. بعد از اینکه مرا گروگان گرفتند 
با آنها سخن گفتم و به این نتیجه رسیدم که 
حرف شان منطقی است و به دنبال راه حل 
سیاســی برای موضوع کردستان هستند. 
آنها می گویند، ما نه تجزیه طلب هســتیم 
و نه بــه دنبال برادرکشــی فقط حقمان را 

می خواهیم!«

 W شروع سوءظن ها
آیت اللــه خلخالی اما روایت دیگری از 
این ماجرا داشت و معتقد بود، ربوده شدن 
زیباکلام دروغ اســت و او با دموکرات ها 
رابطــه داشــت، درحالــی که به نوشــته 
زیباکلام کومله، شــیخ عزالدین حسینی، 
چریک هــای فدایی خلــق و مجاهدین، 
او را مامور امنیتی می دانســتند که کارش 
شناسایی نیروهای انقلابی کرد برای سپاه 

است.
نماینــده  آزادی  از  بعــد  روز  چنــد 
نخســت وزیر، روزنامــه اطلاعات به نقل 
از خلخالی نوشــت: »شــایع شده است 
آزادی گروگان ها  بــرای  که دموکرات هــا 
مرا خواسته اند، اگر چنین مطلبی صحت 
داشــته باشــد و بدانــم کــه در برابر من 
گروگان ها را آزاد می کنند، آماده ام تا خودم 
را تحویل دموکرات ها بدهم«. او در ادامه 
از روایت  برخی نیروهای پاســدار درباره 
زیباکلام گفته بود: »گفتند آقای زیباکلام 
با دموکرات ها ارتباط و سر وسری دارد و به 
میان آنها می رود و با آنها همکاری می کند، 
گفتند، زیباکلام گفته است تا سر پاسداران 
انقلاب را در کردســتان نبریم، دست بردار 
نیســتیم. با توجــه به این اظهــارات من 
زیباکلام را به محکمه احضار و از ایشــان 
سوال کردم که به چه مناسبت با دموکرات ها 
رابطه برقرار می کند، ایشــان منکر شد اما 
پاسداران روبه روی ایشان ایستادند و گفتند 
که علیه پاسداران انقلاب فعالیت وسیعی 
دارد چون شــهادت پاسداران به حکم بینه 
شرعی در پیش اینجانب حجت بود، طبق 

دستور قرآن و اسلام به وی اخطار کردم که 
حق ماندن در مهاباد را ندارد و باید هرچه 
زودتــر این منطقه را ترک کند، در غیر این 
صــورت توقیف خواهد شــد«. خلخالی 
همچنیــن زنده ماندن زیباکلام از دســت 
دموکرات ها را مورد تردید قــرار داده بود:  
این امر که دموکرات ها ایشــان را ربوده اند 
و پس از دو روز مذاکره آزاد کرده اند، کذب 
محض اســت و هیچ دلیل و مدرکی مبنی 
بر ربودن ایشــان وجود ندارد و با توجه به 
اینکه می گفتند؛ زیباکلام از طرف چپ ها 
در منطقه فعالیت می کند. من ربودن ایشان 
و ملاقات با ســران دموکــرات را یک نوع 
توطئه می دانم زیرا شاهد ربودن پاسداران 
و مردم کوچه وبازار بودم که چگونه آنها را 
می ربودند و کشته تحویل می دادند؛ حال 
چگونه اســت زیبــاکلام را از فرمانداری 
ربوده انــد و پــس از دو روز مذاکــره آزاد 
کرده اند، ســوالی است که باید به آن پاسخ 

داده شود«.

 W مهم ترین بحران روزهای نخست
انقلاب 

 زیبــاکلام ســال 99 در مطلبــی در 
پرداخت:  به شــرح ماجــرا  اینســتاگرام 
»اواخر اردیبهشــت  ماه حــزب دموکرات 
کردســتان یک گردهمایی بزرگی در نقده 
که جمعیــت آن ترک و کــرد بودند به راه 
می اندازد. تیراندازی که در محل میتینگ 
حزب صورت می گیرد به سرعت تبدیل به 
یک جنگ داخلی میــان کردها و ترک ها 
می شــود. نیروهــای نظامی که توســط 
جناب حســنی، امام جمعه ارومیه به نقده 
اعزام می شوند، باعث عقب نشینی کردها 
می شوند. جدای از تلفات درگیری، هزاران 
کُرد ســاکن نقده و روســتاهای کردنشین 
اطراف آن بــه مهاباد می گریزنــد«. او با 
گذشت بیش از ۴ دهه از آن روزها، بحران 
کردستان در سا ل های اول انقلاب را یکی 
از مهم تریــن بحران های آن زمان می داند، 
بحرانی که طی آن بخش های وســیعی از 
کردستان  و  آذربایجان غربی  اســتان های 
به قصد خودمختاری به اشــغال نیروهای 

مسلح اکراد درآمده بود.

دردسرهای آزادی 
مطبوعات درباره ربوده شدن صادق زیباکلام چه نوشتند؟

نیره خادمی
گروه تاریخ

تقویم

ســال های  کــه  برجــی 
زیادی اســت در وسط میدان 
آزادی تهران جا خوش کرده، 
حاصل برگزاری مسابقه طرح 
آریامهر  شــهیاد  ســاختمان 
مرکــزی  شــورای  توســط 

جشن های 2۵۰۰ ساله است؛ مسابقه ای که با آن زندگی 
حرفه ای یک معمار جوان ایرانی هم رقم خورد. حسین 
امانت در آن زمان 2۴ ســال بیشــتر نداشــت و تازه از 
دانشکده معماری دانشــگاه تهران فارغ التحصیل شده 
بود که در این مسابقه شرکت کرد. عملیات ساخت برج 
پاییز ســال ۱3۴۸ آغاز شد و در 2۴ مهر ماه دو سال بعد 
به بهره برداری رســید. نامش را برج شهیاد گذاشتند و 
مراســم افتتاحیه با سه هزار مهمان داخلی و خارجی به 
میزبانی محمدرضا پهلوی و همسرش فرح پهلوی برگزار 
شــد. دو روز بعد هم مدیریت این برج بر عهده وزارت 
فرهنگ و هنر گذاشــته شد. حسین امانت طراحی این 
برج را براســاس تاریخ ایران و با توجه به دوران شــکوه 
ادبیات، هنــر، معماری، صنایع دســتی و علوم دیگر به 
سرانجام رسانده است. او می خواست؛ جمع بندی خود 
از آن دوران را در بــرج ارائه کند تا اگر کســی از خارج 
وارد ایران شد، بداند که این اثر به کجا و به کدام فرهنگ 
مربوط است. »شهیاد طوری طراحی شده که معطوف 
به حقیقت، جوهره و عمق فرهنگ ایران است. یعنی با 
توجه به آنچه که در طول تاریخ بر سر ایران رفته و عظمتی 
که در تاریخ این کشور هست، ساخته شده است. درست 
اســت که این کار در زمانی انجام شــد کــه یک وضع 
سیاســی دیگری در ایران حکمفرما بــود اما وقتی من 
آن را طراحی کردم به تمــام دوره های تاریخی و به آینده 
ایران فکر می کردم؛ نه به آن وضع سیاســی خاص. البته 
اصلًا فکر نمی کردم که شــهیاد اینطور در دل مردم ایران 
نفوذ کند. شهیاد درست مثل بچه ای بود که شما به دنیا 
می آورید و نمی دانید که او در آینده چگونه خواهد شــد. 
این بچه بزرگ می شود و زندگی مخصوص به خودش را 
پیدا می کند که دیگر در اختیار شــما نیست. شهیاد هم 
همین طور شــد و فکر می کنم به این خاطر در دل مردم 
جا باز کرد که خیلی ایرانی است و جوهره فرهنگ ایران 
را در خــود دارد«. معمــاری برج، تلفیقــی از معماری 
دوران هخامنشی، ساسانی و دوره اسلامی است؛ چهار 
طبقه، چهار آسانسور، دو راه پله و 2۸6 پلکان دارد. این 
میدان در سال های پیش و پس از انقلاب به محلی برای 
گردهمایی های سیاسی و اعتراضی تبدیل شد و خاطرات 
زیادی از روزهــای پرالتهاب ایــران دارد. در یک دهه 
گذشته بارها اخباری درباره تخریب یا مرمت بخش هایی 
از میدان آزادی منتشر شده است اما ماجرا در سال ۱۴۰۰ 
با شلیک ۸ توپ مشقی در پای این برج تاریخی نزد افکار 
عمومی حساس تر شد چراکه ردپای ترک هایی در طبقه 
آخر برج که به بام منتهی می شــود، دیده می شد، اگرچه 

هیچ کس هم در نهایت زیر بار آن نرفت.

تاریخ ایران در یک برج
 روزی که میدان آزادی

نمای جدیدی به شهر تهران داد 


